
TROUBSKÝ HLASATEL

BŘEZEN/DUBEN 2025  |  ČÍSLO 167  |  ROČNÍK XXXIV

Foto: Tereza Křivánková



 2 Troubský hlasatel – březen/duben 2025

MILÍ SPOLUOBČANÉ, 
všechny vás srdečně zdravím v  tomto krásném jarním čase. Tak jak se  probouzí příroda, tak i my startujeme 

projekty připravené pro letošní rok. Máme za sebou vydařenou plesovou sezonu, kterou uzavřel masopustní průvod 
masek, a před sebou krásné akce našich krojovaných. Společenských akcí, které nás čekají, je samozřejmě mnohem 
více, tak si nezapomeňte jejich termíny poznačit do svých kalendářů. 

Konec loňského roku a začátek roku 2025 se nesl v duchu dialogů a jednání o problémech, které naši obec trápí. 
Jako první byla změna jízdních řádů. U vlakové dopravy se podařilo navýšit pouze pár spojů o víkendech. O této 

problematice jsem vás informovala v  předchozím čísle Troubského hlasatele. K  tomu, aby spoje zastavovali 
v  deklarovaných třicetiminutových intervalech, je třeba ještě dokončení rekonstrukce v Horních Heršpicích. Toto 
sdělení bylo pro mě velkým zklamáním. Od listopadu loňského roku do února letošního proto proběhla řada jednání 
mezi obcemi a  zástupci Kordisu o  podobě jízdního řádu autobusové linky 51, která se  změnila na  regionální 
autobusovou linku 161. Mnoho z nás tuto změnu negativně zaregistrovalo. Výsledkem společného úsilí pak je podoba 
současně platného jízdního řádu. Od 2.  3.  2025 došlo na  základě připomínek zástupců obcí a  občanů k mírnému 
navýšení výkonů na této lince, což pro nás znamená lepší spojení se Žebětínem a Bystrcí a hlavně lepší provázanost 
spojů linek 161 a 404 při jízdě z Brna do Troubska, kdy je spojení v relaci Nemocnice Bohunice–Troubsko zajištěno 
ve špičkách pracovních dní každých 20 minut. Tento stav byl podmíněn finanční spoluúčastí obcí. Výše podílu naší 
obce je v současné době 481 364 Kč, a to včetně nočních spojů linky 403. Věřím, že takto vynaložené náklady povedou 
k vaší spokojenosti.

Dalším a velmi významným počinem jsou započatá jednání o dopravních záměrech, které se naší obce bytostně 
dotýkají. Po dlouhodobém volání po koordinaci všech staveb jsme se v prosinci loňského roku, společně se starosty 
okolních obcí, rozhodli oslovit ministra dopravy. Důvodem k oslovení byla žádost o  jednání k zásadním dopravním 
stavbám a projektům, které významně ovlivňují (či ovlivní) životy v našich obcích. Naše volání bylo vyslyšeno, a tak 
jsme společně vyrazili do Prahy. Po  jednání na Ministerstvu dopravy za účasti ministra dopravy M. Kupky, ředitele 
ŘSD, zástupce Správy železnic, Magistrátu města Brna a  Jihomoravského kraje následovalo další setkání v  naší 
moravské metropoli, a  to na Magistrátu města Brna. Výsledkem je vznik pracovní skupiny, která by měla zajistit 
efektivní koordinaci všech připravovaných staveb. Očekávaným přínosem nově vytvořené koordinační komise, 
s  jasnou strukturou řízení, by měla být koordinace všech projektů, včetně rozšíření D1, vysokorychlostní železnice, 
napojení MUK Troubsko D1/I/73, včetně I/73, horkovodu Dukovany v  dotčeném území a  ostatních důležitých 
staveb. Nadstavbou toho všeho by pak měla být i péče architektů krajinářů o místa, která zůstanou „hluchá“ mezi 
jednotlivými stavebními záměry, a dále pak propojenost a prostupnost jednotlivých obcí a městských částí.  Zástupce 
ŘSD mě ujistil, že v  jejich současném zájmu není ani rozšíření odpočívky D1, ani výstavba D52. Další setkání je 
dohodnuto na  duben letošního roku. Vnímám tuto aktivitu jako velký posun v  budování společného dialogu.  
Budeme si držet palce, aby tomu tak bylo a společná činnost nás všech vedla ke zdárnému konci stavebních záměrů, 
jejichž výstavba nás pochopitelně velmi potrápí. 

I nově rozbíhající se projekt Obec přátelská rodině, o kterém jsme vám psali v minulém čísle Troubského hlasatele, 
je vlastně další formou dialogu mezi námi, napříč všemi věkovými kategoriemi. Konkrétní informace a  termíny 
workshopů naleznete uvnitř tohoto čísla. Nebojte se a pojďte vzájemně komunikovat.

Jak vidíte, snažíme se hledat společnou řeč a eliminovat konfliktní situace, a  to nejen napříč generacemi, ale i v 
mnohem širším okruhu, a  to i  sousedském. Velmi bych si na  závěr svého úvodního slova přála, aby v  naší obci 
panovaly vlídné sousedské vztahy, a  zejména pak i  to, aby spory měly svá rozuzlení a  bylo možné znovu dojít 
kompromisu a nalézt společnou řeč. Rok 2025 by tak mohl být rokem společného dialogu a vzájemného porozumění.

Další významnou událostí budou společná setkání jubilantů v  sále Katolického domu. V  letošním roce jsou 
naplánována dvě setkání. První setkání se  uskuteční dne 14.  června 2025 a  bude se  týkat jubilantů narozených 
v měsíci lednu až červnu. Pozvánky obdrží jubilanti do svých schránek. Velmi se těšíme na přátelské posezení, které 
nám zpestří vystoupení žáků naší základní a mateřské školy a cimbálová muzika Omičan. 

Úplný závěr mého úvodního slova bych ráda využila k poděkování Terezce a Martinovi Křivánkovým za sepsání 
nádherné knihy Troubské kroje. Kdo nevíte, navštivte naši knihovnu a  knihu si prohlédněte. Určitě mi dáte 
za pravdu, že se kniha mimořádně povedla a je plná překrásných fotografií.

Krásné dny.

Mgr. Markéta Bobčíková, starostka
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USNESENÍ

1a/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje hlasování zvednutím 
ruky.

1b/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje diskuzi zvlášť k  jednotli-
vým bodům programu pro členy 
i pro veřejnost.

1c/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje ověřovatele zápisu pana 
JUDr. Milana Švejdu, Ph.D., a pana 
Ing. Martina Křivánka.

2/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje program jednání.

3/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje poskytnutí individuální 
dotace z  rozpočtu obce Troubsko 
pro rok 2025 pro Římskokatolickou 
farnost Troubsko, IČO: 66597382, 
Troubsko, ve  výši 300 000 Kč 
na opravu fasády kostela Nanebe-
vzetí Panny Marie v  Troubsku – 
4. etapa.

4/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje Smlouvu o  poskytnutí 
individuální dotace z  rozpočtu 
obce Troubsko pro rok 2025 pro 
Římskokatolickou farnost Troub-

sko, IČO: 66597382, Troubsko, 
ve  výši 300 000 Kč na  opravu 
fasády kostela Nanebevzetí Panny 
Marie v  Troubsku – 4.  etapa 
a  pověřuje starostku k  podpisu 
smlouvy.

5/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvalu je Obecně závaznou 
vyhlášku obce Troubsko o stanove-
ní obecního systému odpadového 
hospodářství.

6/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje, aby obec Troubsko 
navrhla z  územně analytických 
podkladů JMK a  veškeré jiné 
územně plánovací dokumentace 
JMK vypustit jakékoliv nové 
napojení městské části Brno-
Bosonohy na  obec Troubsko 
na silnici III/15269 a namísto toho 
realizovat západní obchvat obce 
Troubsko v  synergii s  budovanou 
VRT.

7/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje rozpočet SF (sociálního 
fondu) obce Troubsko na rok 2025.

8/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje rozpočet FRB (fondu 
rozvoje bydlení) na rok 2025.

9/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje rozpočet obce Troubsko 
na  rok 2025  dle přílohy tohoto 
zápisu.

10/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje střednědobý výhled 
rozpočtu obce Troubsko na období 
2026–2027, dle přílohy zápisu.

11/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko bere 
na  vědomí činnost kontrolního 
výboru.

12/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko bere 
na  vědomí činnost finančního 
výboru.

13/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko 
schvaluje převod svěřeného majet-
ku do užívání ZŠ a MŠ Troubsko, 
IČO: 75023181, dle přílohy k tomu-
to zápisu.

14/40Z/2024
Zastupitelstvo obce Troubsko bere 
na vědomí informativní zprávy.

USNESENÍ ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA Č. 40 ZE DNE 16. 12. 2024
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NAŠI JUBILANTI

V této rubrice pokračujeme v uveřejňování obyvatel obce Troubsko, kteří oslavují 70 let a více. 

V měsíci březnu, dubnu, květnu a červnu 2025 slaví životní jubileum tito naši vážení spoluobčané:

Všem jubilantům přejeme hodně štěstí, rodinné pohody, spokojenosti a hlavně pevné zdraví.
Společné slavnostní posezení s jubilanty, kteří se narodili v lednu až červnu, se uskuteční v sobotu 14. června 
2025 v sále Katolického domu v Troubsku. Jubilantům, kterých se to týká, bude doručena osobní pozvánka. 

paní Miroslava Antonická 70 let
ul. Sadová           
pan MUDr. Josef Musil 70 let
ul. Luční                   
pan Pavel Vašulín 70 let
ul. Nár. odboje                
pan Lubomír Absolín 70 let
ul. Školní                    
paní Zdeňka Marčanová 70 let
ul. Pod Vinohrady 
paní Božena Zítková 70 let
ul. Veselka                    
pan Antonín Weinhöfer 70 let
ul. Nár. odboje                
paní Alena Doležalová 70 let 
ul. Nár. odboje                
paní Miroslava Sýkorová 71 let
ul. Luční                
pan Ing. Petr Hejč 71 let
ul. Munkova                     
pan Stanislav Hloušek 71 let
ul. Vyšehrad 
paní Zdeňka Soldánová 71 let
ul. Nová      
pan Pavel Doležal           72 let
ul. Nár. odboje                
pan Jan Marčan 72 let
ul. Pod Vinohrady
paní Hana Urbánková 72 let
ul. Vyšehrad              
paní Anna Antošová 72 let
ul. Vyšehrad                 
paní Marcela Findeisová 72 let
ul. Nár. odboje                
paní Květoslava Petříková 72 let
ul. Nár. odboje                
paní Jana Adámková 72 let
ul. Nár. odboje                
pan Jaroslav Chaloupka 73 let  
ul. Slunná                
paní Božena Trávníčková 73 let
ul. Zámecká          
pan Václav Pražák  73 let
ul. Nová                           
paní Alena Hovězáková 73 let
ul. Vyšehrad            
paní Ludmila Pražáková 73 let
ul. Nová                   
paní Miluše Divišová 73 let
ul. Hodakova                
pan Zdeněk Kukla 73 let
ul. Vyšehrad                     
pan Pavel Doležal 73 let
ul. Školní                           
pan Jiří Továrek 73 let
ul. Sadová                         
pan František Pokorný 74 let
ul. Nár. odboje                

paní Květoslava Svěráková 74 let
ul. Nár. odboje                
pan Stanislav Antoš 74 let
ul. Vyšehrad                   
pan Jiří Janas 74 let
ul. Munkova                         
paní Františka Grossová 75 let
ul. Nár. odboje                
paní Jitka Konečná 75 let
ul. Nová                            
pan Stanislav Čermák 75 let
ul. Nár. odboje                
paní Marie Horáčková 75 let
ul. U Dráhy                 
paní Jaroslava Nosková 75 let
ul. Hodakova           
paní Růžena Kamenická 75 let
ul. Školní                  
pan Jan Pospíšil 75 let
ul. Munkova                          
pan Ladislav Vrbas 76 let
ul. Sadová                         
pan Antonín Otoupalík 76 let
ul. Nová                     
paní Jiřina Procházková 76 let
ul. Nár. odboje                
pan Zdeněk Sýkora 76 let
ul. Luční                            
pan Ladislav Franěk 77 let
Troubsko E                     
paní Růžena Kostelecká 77 let
ul. Jihlavská             
pan Pavel Otoupalík 77 let
ul. Polní                          
pan Václav Staněk 77 let
ul. Zámecká                       
pan Milan Cimbálník 77 let
ul. Pod Vinohrady        
pan Miloslav Vališ 77 let
ul. Školní                             
paní Jaroslava Vyziblová 78 let
ul. Pod Vinohrady  
paní Jana Moláková 78 let
ul. Nár. odboje                
pan Pavel Chaloupka 78 let
ul. Nár. odboje                
pan Petr Juračka 78 let
ul. Školní                               
paní Olga Lhotecká 78 let
ul. Nár. odboje                
pan Jaromír Berka 78 let
ul. Družstevní                    
pan MUDr. Jiří Láznička 79 let
ul. Stromovka          
paní Jaroslava Pospíšilová 79 let
ul. Nár. odboje                
pan Stanislav Gabriel 79 let
ul. Pod Vinohrady        

paní Ludmila Volánková 79 let
ul. Zámecká            
pan Drahomír Rejda 79 let
ul. Pod Vinohrady          
paní Helena Adamová 80 let
ul. Pod Vinohrady       
MUDr. Oldřiška Lázničková 80 let
ul. Stromovka     
paní Marta Bednářová 81 let
ul. Pod Vinohrady      
pan Josef Křivánek 81 let
ul. Veselka                         
paní Libuše Rejdová 81 let
ul. Pod Vinohrady          
paní Anna Šišková 81 let
ul. U Rybníka                      
pan Antonín Svoboda 81 let
ul. Pod Vinohrady       
paní Jarmila Růžičková 81 let
ul. Nár. odboje                
paní Jarmila Michnová 81 let
ul. Jihlavská                 
pan Petr Molák 81 let 
ul. Nár. odboje                         
paní Marie Elisová 82 let
ul. Vyšehrad                       
pan Josef Zavadil 83 let
ul. Nár. odboje                
paní Elena Kamenická 83 let
ul. U Dráhy                   
paní Anna Pelikánová 84 let
ul. Hodakova                  
pan Jan Dufek 84 let
ul. U Rybníka                             
pan Jan Bednář 84 let
ul. Pod Vinohrady                   
pan František  Dujka 85 let
ul. Vyšehrad                    
paní Jana Pelikánová 85 let
ul. Nár. odboje                
pan Antonín Čoupek 86 let
ul. Nová                            
paní Jaroslava Čoupková 88 let
ul. Pod Vinohrady   
paní Vlasta Mahnová 91 let
ul. Jihlavská                    
paní Libuše Velebová 92 let
ul. Pod Vinohrady         
paní Marie Doležalová 95 let
ul. Nár. odboje         
   

L. Chaloupková 
matrikářka
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

Od 1.  ledna 2024 každý občan Troubska platí za  to, kolik odpadu 
vyprodukuje. Všem domácnostem jsme proto umožnili sledovat důležité 
informace o  svých odpadech prostřednictvím odpadového účtu. Přihlaste 
se a zjistěte vše, co potřebujete vědět.

PŘEHLED O SVÝCH ODPADECH MŮŽE MÍT KAŽDÝ Z NÁS

CO VŠECHNO SE V ODPADOVÉM ÚČTU DOZVÍTE? 
• kolik a jakého odpadu jste vyhodili 
• kdy byl poslední výsyp směsného a tříděného odpadu
• jaká je aktuální výše vašeho poplatku za odpad k danému dni

JAK SE PŘIHLÁSIT DO SVÉHO ODPADOVÉHO ÚČTU? 

Otevřete si následující odkaz ve svém webovém prohlížeči bit.ly/odpadovy-ucet nebo 
jděte na webovou stránku www.meneodpadu.cz. V  záložce PŘIHLÁSIT zvolte možnost 
JRK DIGITAL OBČAN a zadejte své přihlašovací údaje.

Přihlásit se můžete také přes chytrý mobilní telefon. Naskenujte QR kód a vyplňte své 
přihlašovací údaje. Pokud své přihlašovací údaje neznáte, požádejte o ně paní Šimečkovou 
e-mailem na podatelna@troubsko.cz, nebo osobně na obecním úřadě v úředních hodinách.

KOLIK ZAPLATÍTE ZA ROK 2024?

To zjistíte ve  svém odpadovém účtu. Po  přihlášení vpravo nahoře klikněte na  své jméno a  poté klikněte 
na „faktury“. V záložce „platby“ si stáhněte svůj platební výměr.
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

VYHODNOCENÍ ODPADOVÉHO HOSPODÁŘSTVÍ ZA ROK 2024
Meziroční srovnání produkce komunálního odpadu dle jednotlivých složek 2023/2024: 
- pokles produkce SKO (směsný komunální odpad) + VO (objemný odpad) o 93 tun (o 22 %). 
- produkce SKO+VO = 136 kg/občan/rok. Podařilo se nám splnit limit daný zákonem, který je pro rok 2024
 170 kg/občan rok. 
- nárůst míry třídění z 50 % na 61 %. Míra třídění = poměr produkce SKO+VO a  tříděných složek. Od roku 

2025 vešel v platnost legislativní požadavek na míru třídění, kterou musí obce plnit na 60 %. Obec Troubsko tímto 
legislativní požadavek splnila, nehrozí ji tím udělení sankce, která může být až ve výši 200 000 tis. Kč. 

- nárůst tříděných složek, především biologicky rozložitelného odpadu (o 78 tun). Právě tato tříděná komodita 
často končí ve směsném komunálním odpadu, kam nepatří. Změnou systému poplatku se nám podařilo dosáhnout 
požadované optimalizace odpadového hospodářství. 

Meziroční srovnání ekonomiky odpadového hospodářství 2023/2024: 
- úspora v rozpočtu OH = 238 982 Kč, díky následujícímu:  
o nárůst příjmů od spol. EKO-KOM za množstvím tříděných složek o 37 314 Kč
o vyšší příjmy od poplatníků (občanů a právnických subjektů) o 332 759 Kč

Chtěli bychom vám tímto poděkovat za  zodpovědný přístup, trpělivost a  dosažené výsledky v  oblasti 
odpadového hospodářství. 

Troubsko je jednou z  mála obcí v  České republice, které se  daří dosahovat legislativních limitů v  oblasti 
odpadového hospodářství. Je to díky vaší ochotě přijmout změny a pravidla, které mají nejen pozitivní ekonomický 
vliv, ale i ekologický dopad na prostředí, ve kterém žijeme. 
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

AKTUÁLNÍ STAV DOPRAVNÍCH ZÁMĚRŮ V NAŠÍ OBCI

Vážení spoluobčané,
po delší době bych vás zde rád 

blíže informoval o  dalším dění 
v  záležitostech dopravních zámě-
rů, které jsou v  naší obci či její 
blízkosti plánovány. Na  úvod si 
dovolím ty zásadní záměry zreka-
pitulovat. Především se  jedná 
o  výstavbu vysokorychlostní trati 
(VRT), rozšíření D1 na  šestipruh, 
si lnici I73 (dř íve jako R43, 
původně známa jako Hitlerova 
dálnice), napojení mimoúrovňové 
křižovatky D1/I73, rozšíření 
odpočívky D1 Troubsko a obchvat 
Bosonoh. 

Již celou řadu let probíhá 
jednání se  státními organizacemi, 
které mají jednotlivé stavby na sta-
rost. Každá z  nich přistupuje 
k  projednání svého záměru 
různým způsobem, který se mění 
dle jejich interních pravidel, 
související legislativy či dlouho-
době zavedených zvyklostí . 
Spojovacím negativním prvkem 
všech projednání je ale především 
to, že každá instituce si projed-
nává svůj projekt bez ohledu 
na další záměry. Tento fakt je dán 
současnou legislativou, což chápe-
me, zároveň je ale zásadním 
důvodem ještě více se zhoršujícího 
dopadu těchto zásadních staveb 
na  naši obec a  na  ty okolní. 
Projednávání takto zásadních 
staveb se  pak významně prodlu-
žuje a  fakticky nedaří. Všechny 
tyto stavby se  intenzivně v našem 
území potkávají na  velmi malé 
ploše, a  to takovou měrou, která 
nemá v  České republice obdoby. 
Jsme přesvědčeni, že vyšší míra 
koordinace těchto staveb je napro-
sto nezbytná a  může je j ich 
přípravu nejen zásadně urychlit, 
ale také mezi nimi nalézt synergie 
a  ve  svém důsledku i  významné 
úspory pro státní rozpočet. 
Na  úrovni vedení naší obce 
a  okolních obcí a městských částí 

jsme přesvědčeni , že právě 
absence koordinace jednotlivých 
záměrů a  systematického hledání 
synergií mezi jednotlivými záměry 
je zásadním důvodem, proč 
se  projekty dlouhá léta nedaří 
posunout dál . To vše bylo 
důvodem, proč jsme vyvolali 
jednání s  ministrem dopravy 
Martinem Kupkou, na  kterém 
jsme jej s našimi návrhy seznámili 
a prodiskutovali je. Tato iniciativa 
byla přijata pozitivně a může být 
startovacím momentem pro to, 
aby vše dopadlo pro naši obec 
příznivěji a vlídněji. 

Rozšíření D1 na  šestipruh 
problematické není a  o jeho 
nutnosti není pochyb. To, co by 
nás negativně a zbytečně zasáhlo, 
by bylo rozšíření odpočívky D1 
Troubsko, se  kterým se  však dle 
vyjádření zástupců Ředitelství 
silnic a  dálnic již nepočítá. To je 
skvělá zpráva, tak doufejme, že 
bude trvalého charakteru. Pakliže 
výstavbou obchvatu Bosonoh 
nedojde k  nežádoucím novým 
napojením do  Troubska, nebude 
pro nás ani tento záměr nijak 
problematický. 

To, co nás již zasáhne citelně, je 
výstavba vysokorychlostní trati 
podél tělesa stávající dálnice D1. 
Ohledně toho dopravního záměru 
se pravidelně scházíme se zástupci 
investora, Správou železnic, 
za  účasti okolních obcí a  dotče-
ných městských částí. Je velmi 
obtížné tento celorepublikový, 
a  nutno dodat prioritní, plán 
ovlivnit. Nicméně se  nám daří 
projednat s  investorem alespoň 
takové kroky a  taková opatření, 
která budou znamenat menší 
dopad na  naše občany. A  to jak 
v průběhu výstavby, tak i později 
při provozování VRT. Stejně tak 
citelně se nás pochopitelně dotkne 
výstavba a  provoz silnice I73 
a mimoúrovňové křižovatky D1/

I73. Zvláště tento záměr si 
zaslouží maximální koordinaci, 
po  které tak voláme. Zde je 
bohužel komunikace s  investorem 
horší, neboť investor nemá a priori 
snahu celou problematiku s  námi 
komunikovat, na rozdíl od Správy 
železnic. V  tomto ohledu je stále 
ve  hře námi podaná kasační 
stížnost u  Nejvyššího správního 
soudu, jejíž případný úspěch by 
byl vítanou vzpruhou a  velkou 
motivací pro investora brát nás 
jako partnery pro jednání. 

V  souvislosti s  dopravními 
záměry není možné nezmínit 
dříve podniknuté kroky na ochra-
nu místní části Veselka proti hluku 
a  smogu ze  s i ln ice I I/602 , 
procházející Bosonohami a  naší 
Veselkou. Již dříve jsme vás 
informovali, že Krajský soud 
v  Brně zrušil výjimku, která 
umožňovala překračování hluko-
vého limitu na  silnici II/602. Šlo 
o první případ v České republice, 
kdy soud zruš i l rozhodnutí 
o  hlukové výjimce a  kdy přiznal 
osobě poškozované nadlimitním 
hlukem právo domáhat se  soudní 
ochrany proti takovému rozhod-
nutí. Už 15  let zde platí hlukové 
výjimky, které „s  klidem“ sobě 
vlastním vydává Krajský hygie-
nická stanice Jihomoravského 
kraje. Hlučnost mezitím dále roste, 
namísto toho, aby se  v  důsledku 
opatření navržených správcem 
komunikace snižovala. Poslední 
vydanou výjimku soud svým 
rozhodnutím zrušil s  odůvodně-
ním, že smyslem hlukových 
výjimek je umožnit po  omezenou 
dobu provoz důležitých zdrojů 
hluku, jako jsou silnice, v případě, 
kdy nelze hlučnost rychle snížit. 
Soud přiléhavě konstatoval, že 
současně s  hlukovou výjimkou je 
nutné stanovit účinná protihlu-
ková opatření, aby hlučnost 
v dohledné době klesla, a nikoliv 
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MÍSTNÍ POPLATEK ZA PSA 2025

Místní poplatek za psa pro rok 2025 je 
nutno zaplatit do 31. 5. 2025. 
Výše poplatku zůstává stejná, tj. 200 
Kč za 1 psa, za  každého dalšího + 
50 %, tzn. za 2 psy 500,- Kč, za 3 psy 
800,- Kč. 
Poplatek zaplaťte na  účet obce 
Troubsko, č. ú. 4423641/0100, var. 
symbol: uveďte číslo popisné domu, 
ve kterém máte trvalé bydliště (např. 
Zámecká 150/8 – var. symbol bude 
150), do  poznámky prosím napište 
PES 2025. 

V případě nejasností získáte informace u p. Šimečkové, tel. 547227054, 
nebo e-mail: podatelna@troubsko.cz.                                                                    

Obecní úřad Troubsko 
Foto: Ivana Šimečková 

KÁCENÍ STROMŮ

Ke konci února bylo zahájeno 
kácení dvou lip na  hřbitově. 
Důvodem bylo úmyslné poško-
zení lípy u  Pomníku padlých 
z  loňského roku a  velmi špatný 
zdravotní stav lípy u  hlavního 
kříže v  blízkosti kostela. Třetím 
stromem, který si vyžádal tento 
razantní zásah, byla lípa na pro-
stranství u  sokolovny. Ostatní 
potřebné stromy budou ošetřeny 
zdravotními řezy. Stav stromů 
v obci je průběžně kontrolován.

Obecní úřad Troubsko 

INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

aby se  výjimka stala trvalým 
řešením. Z  důvodu formální 
nedokonalosti tohoto rozhodnutí 
Krajská hygienická stanice Jiho-
moravského kraje bohužel uspěla 
s  opravným prostředkem proti 
rozsudku a  věc se  tak vrací 
Krajskému soudu v Brně k opětov-
nému projednání. Doufejme, že si 
soud zachová zdravý selský 
rozum a  lidský pohled na  věc 
a  opětovně uloží Krajské hygie-
nické stanici Jihomoravského kraje 
jednat dle platné právní úpravy, 
tedy aby i  v případě pro nás 
příznivého rozsudku něco skuteč-
ně udělala. Konkrétně by těmi 
výstupy mělo být zahájení správ-
ního řízení o  stanovení opatření 
k omezení hlučnosti a  rozhodnutí 
o  takovémto opatření nebo 
opatřeních, přičemž by primárně 
mělo jít o omezení těžké nákladní 
dopravy, resp. zákaz tranzitu, a k 
tomu především chceme Krajskou 

hygienickou stanici Jihomorav-
ského kraje i další úřady tlačit. 

Věřím, že tomu může napomo-
ci i  individuální úspěch pana 
L i b o r a D o l á k a z  B o s o n o h , 
se  kterým často spolupracujeme, 
který má díky rozhodnutí Ústav-
ního soudu právo na nové posou-
zení nároku na  náhradu újmy 
způsobené nezákonným rozhod-
nutím Krajské hygienické stanice 
Jihomoravského kraje. Hygienici 
tot iž opakovaně povoloval i 
výjimky z  hlukových limitů pro 
s i l n i c i 6 0 2 , č í mž u m ožn i l i 
dlouhodobé překračování hluko-
vých norem. Případ, který se táhne 
několik let, se nyní vrací k Obvod-
nímu soudu pro Prahu 2. Ústavní 
soud ve svém nálezu konstatoval, 
že nezákonné rozhodnutí hygieni-
cké stanice je prokázané a existuje 
i  příčinná souvislost s  možnou 
újmou. Soudy se podle něj dosud 
dostatečně nezabývaly konkrétní-

mi dopady hluku na  poškozené 
osoby a  vytvořily pro stěžovatele 
řa d u p ro c e s n í c h p ře k áže k . 
„Základní práva garantovaná 
ú s t a v n í m p o ř á d k e m n e l z e 
soudními rozhodnutími zahnat 
do  spleti slepých uliček, kde 
se  stěžovatelům opakovaně 
sděluje jen ‚Tudy ne, přátelé!‘. 
Pokud by tomu tak bylo, ochrana 
práv garantovaných hlukovými 
limity by zůstala pouze teoretic-
kou a  iluzorní,“ uvedl v  nálezu 
soudce zpravodaj Jan Wintr. 
Takový názor Ústavního soudu 
jistě potěší každého, kdo se někdy 
v  životě pustil do  boje s  úřední 
mašinerií. 

Držme si tedy pěsti, aby se věci 
posouvaly jen správným směrem.

Milan Švejda, radní 
a zastupitel pro územní plán 
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

OPAKOVANÁ VÝZVA MAJITELŮM PSŮ

Vážení spoluobčané – majitelé psů,
apelujeme na vás s výzvou k důslednému uklízení psích výkalů po vašich psích 
kamarádech. 
Neuklízením výkalů vašeho zvířete se  dopouštíte přestupku proti veřejnému 
pořádku dle § 5 odst. 1 písm. f) zákona č. 251/2016 Sb., o některých přestupcích, 
ve  znění pozdějších předpisů: „Přestupku se  dopustí ten, kdo znečistí veřejné 
prostranství a zanedbá povinnost úklidu“. 
V případě projednání výše uvedeného přestupku ve správním řízení výše pokuty 
udělená správním orgánem činí až 20 000 Kč. 
Je jistě zájmem nás všech mít prostředí, v němž žijeme, čisté a příjemné. 
Děkujeme za vaši ohleduplnost a pochopení.

Obecní úřad Troubsko 
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INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU
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STAVEBNÍ PRÁCE V OBCI

REKONSTRUKCE SENÍKU NA ULICI ZA FAROU

Obec Troubsko připravuje 
na  letošní rok rekonstrukci 
bývalého zemědělského objektu 
na ulici Za Farou. Stávající železná 
konstrukce bývalého seníku bude 
opravena, vyztužena a  natřena.  
Nově budou posíleny i  základy 

konstrukce. Budova dostane nové 
zateplené opláštění, střechu, 
podlahy, elektroinstalace a  nový 
systém vytápění. Vně objektu 
bude vybudováno zázemí, šatny, 
WC a dílna. Budova bude sloužit 
jako základna pro zaměstnance 

údržby obce a  pro obecní techni-
ku. Část objektu pak obec využije 
jako sklad posypového materiálu 
a  zastřešený prostor pro potřeby 
budoucího sběrného dvora.

OPRAVA FASÁDY 
BUDOVY OBECNÍHO  
ŘADU

Další plánovanou investicí 
letošního roku je oprava fasády 
budovy obecního úřadu. Stávající 
obálka objektu dozrála nutných 
oprav, které budou spočívat 
v  kompletní  výměně soklových 
částí a  atiky střechy. Dále dojde 
k tlakovému čištění střešní krytiny 
a  stávající fasády. Na  té budou 
n á s l e d ně o p r a v e n y t rh l i n y 
a  veškeré pohledové nedostatky. 
Budovu pak rozzáří nová fasádní 
barva, která se  aplikuje na  celý 
plášť objektu.

OPRAVA POVRCHŮ ČÁSTI KOMUNIKACÍ 
V CHATOVÉ OBLASTI NA VESELCE

V letošním roce se dočká oprav 
část účelových komunikací v  cha-
tové oblasti na Veselce.

Bude se  jednat pouze o velké 
celky, které jsou v  majetku obce. 
Tyto cesty dostanou nový povrch, 

který alespoň částečně zlepší stav 
komunikací v této oblasti.

Ostatní části těchto cest bude 
nutné v  budoucnu pořešit maje-
tkově, než dojde k  následným 
opravám.

REKONSTRUKCE A ZKAPACITNĚNÍ DEŠŤOVÉ VPUSTI UL. NÁRODNÍHO ODBOJE

Z  důvodu problému s  velkou 
vodou, kterou byla v loňském roce 
p o s t iže n a p ře d e v š í m u l i c e 
Národního odboje, se vedení obce 
rozhodlo investovat do  obnovy 
a  zkapacitnění vodovodní vpusti. 

Ta se nachází na proluce pozemku 
p. č. 233/2 v  této ulici a  slouží 
k  odtoku srážkových vod z  polí 
směrem k dálnici. Toto opatření si 
vynutí i  zásah do  komunikace 
a omezení dopravy v místě napo-

jení do páteřní dešťové kanalizace. 
S  realizací je počítáno v  druhé 
polovině letošního roku.   

DOPLNĚNÍ MOBILIÁŘE  
K NOVÉ BUDOVĚ ZŠ

Obec Troubsko připravuje 
k  nové budově základní školy 
na ulici Zámecká i nový venkovní 
mobiliář. Dlážděná plocha u vstu-
pu do  základní školy bude 
osazena stylovým kombinovaným 
hadem stolků a  laviček. Nově 
bude dodán i  odpadkový koš 

a stojan na kola a koloběžky. Dále 
budou na  travnatou plochu 
u  školy instalovány hrací prvky 
pro děti. Výběr těchto prvků je 
konzultován s potřebou a přáním 
vedení ZŠ. 

Na část této akce byla získána 
dotace.

Vítězslav Volánek
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

Milí rodiče a  přátelé školy, 
blížíme se ke konci třetího čtvrtletí 
a naši žáci mají za  sebou spoustu 
nových zážitků i  nabytých znalo-
stí. Během školního roku se nejen 
pečlivě učili, ale také objevovali, 
tvořili a  sportovali. Nabízím vám 
stručný přehled toho, co krom 
intenzivní výuky ve škole pro děti 
připravujeme. Navštívili jsme 
Permonium, kde si děti vyzkou-
šely interaktivní program. V Lipce 
jsme se  zúčastnili ekologických 
programů Nech brouka ž í t 
a  Hospodářství U  Šnofouse.  
V Lužánkách si žáci osvojili dove-
dnosti v  programu Stolařina není 
dřina. Na  podzim probíhaly 
pravidelné čtenářské dílny, druži-
na uspořádala sportovní den 
a  společně jsme se  sešli na  pod-

zimním setkání s  rodiči na  hřišti. 
Velkým zážitkem byl i  program 
Dravci, kde si děti mohly prohléd-
nout tyto fascinující ptáky a  více 
se o nich dozvědět. Samozřejmostí 
je účast žáků na  Vánočním 
jarmarku a  letos i  na  vánoční 
besídce v KD. Adventní čas jsme si 
zpříjemnili vánočním koncertem 
v  kostele. Děti pravidelně tvoří 
v  keramickém kroužku a  v 
družině si připravily pro své 
kamarády vlastní cirkusové 
představení. V  lednu prvňáčci 
vyrazili na  bruslení a  jedním 
z  posledních zajímavých progra-
mů byl Vodicí pes ve  službě 
nevidomého člověka, který dětem 
přiblížil svět lidí se  zrakovým 
postižením. V únoru jsme zavítali 
do divadla Radost na představení 

Mauglí a  v družině proběhl rej 
masek s  hádankami i  poly-
technické dílny. Ráda bych touto 
formou také pozvala k  zápisu 
do  prvního ročníku všechny naše 
budoucí prvňáčky. Zápis se usku-
teční 15. dubna od 14.00 do 16.30. 
K  zápisu je nutné se  předem 
zaregistrovat přes školu on-line. 
Všechny podrobnosti naleznete 
na  webových stránkách školy. 
Přeji vám za  nás za  všechny 
krásné dny a  mnoho radosti 
v tomto jarním období.

Mgr. Ivana Kašparová 
ředitelka ZŠ a MŠ Troubsko

RECITAČNÍ SOUTĚŽ

Je již tradicí, že na  naší škole 
pořádáme recitační soutěž. Tato 
krásná akce v  letošním školním 
roce proběhla 25.  února. Všechny 
děti se  na tento den již velice 
těšily. Těšily se  na společné 
setkání, zábavu, povzbuzování 
kamarádů a na legraci.

Soutěžící předvedli svůj recita-
ční um. Byli to nejlepší recitátoři 
vybraní ze všech tříd.
Žáci soutěžili ve  třech katego-

riích a na svá vystoupení se pečli-
vě připravili. Obrnili se  odvahou 
a  předvedli krásné výkony. Jejich 
jednotlivá vystoupení byla oceně-
na bouřlivým potleskem. Porota 
měla těžký úkol a  po  velkém 
sčítání bodů rozhodla, že nejlepší-
mi recitátory se stali:

v  kategorii 1.  ročník: Adeline 
Kubištová a Marie Rapi

v  kategorii 2.–3.  ročník: Sofie 
Žáková (2. třída) a Miroslav Cipro 
(3. třída)

v  kategorii 4.–5.  ročník: Ela 
Balabánová a Rebeka Kamenická 
(5. třída)

Vítězové z 2.–5. tříd budou naši 
školu reprezentovali v  měsíci 
březnu v  městském kole této 
soutěže. Všem blahopřejeme

Mgr. Lada Bartoníková

NOTEBOOKY 
NA NOVÉ ŠKOLE

V  letošním školním roce jsme 
začali se  žáky 3. A  pracovat 
n a  n o t e b o o c í c h , n a  k t e r é 
se  podařilo obci získat peníze 
z evropských dotací. S notebooky 
pracujeme každý týden v  rámci 
výuky. Využíváme nakoupené 
nebo volně dostupné on-line 
programy k  upevnění učiva 
většiny vyučovacích předmětů 
na  prvním stupni. V  hodině je 
rovněž zařazen kurz psaní všemi 
deseti.

Mgr. Vojtěch Klement
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ANGLIČTINA VE ŠKOLE: UČENÍ HROU UŽ OD PRVNÍ TŘÍDY

V naší základní škole se snaží-
me přiblížit dětem angličtinu 
zábavnou a  přirozenou formou. 
Už od prvních tříd se  žáci sezna-
mují s jazykem hravým způsobem 
a  postupně si osvojují slovní 
zásobu i základní gramatiku.
Žáci 1.  a 2.  třídy pracují 

s učebnicí Happy House, která je 
plná příběhů, písniček a  her. Ve 
3.  a 4.  třídě se  učíme s  Happy 
Street, kde děti rozvíjejí své znalo-
sti a  začínají více komunikovat 
v  angličtině. Páťáci pak pracují 

s učebnicí Project, která je připra-
vuje na další studium jazyka.

Abychom dětem učení co 
nejvíce zpříjemnili, využíváme 
různé hry, interaktivní aktivity 
a dramatizaci, což pomáhá k lepší-
mu zapamatování slovíček i  gra-
matiky.

Od listopadu mají navíc žáci 
možnost navštěvovat odpolední 
kroužek angličtiny s  rodilou 
mluvčí z  Filipín. Tato příležitost 
jim umožňuje rozšířit slovní 
zásobu, zlepšit výslovnost a přiro-

zeně si osvojovat jazyk hravou 
formou.

V  létě proběhne příměstský 
turistický tábor s výukou angličti-
ny, kde si děti mohou užít výlety 
spojené s  výukou angličtiny. Více 
informací najdete na  webových 
stránkách školy.

Bc. Nicol Juříková 

PREVENCE 
NA NAŠÍ ŠKOLE

Naše škola klade důraz na pre-
venci a  bezpečné prostředí pro 
všechny žáky. Máme školní 
poradenské pracoviště, kde posky-
tujeme podporu v  oblasti vztahů, 
emocí a řešení obtížných situací jak 
dětem, tak učitelům i  rodičům. 
K dispozici mají děti ve  škole také 
schránku důvěry pro anonymní 
sdílení problémů a  přehlednou 
poradenskou nástěnku s potřebný-
mi informacemi, kdyby se  ocitly 
v náročné situaci a nevěděly si s ní 
rady.

Realizujeme preventivní progra-
my zaměřené na  vztahy v  kolekti-
vu, duševní zdraví, kyberbezpe-
čnost, netolismus a  další aktuální 
témata. V  případě potřeby indivi-
duálně konzultujeme jak osobní, 
tak kolektivní záležitosti.

Více informací najdete na webu 
školy.

  Mgr. et Mgr. Petra Blažková

PORADENSKÉ PRACOVIŠTĚ ZŠ TROUBSKO – 
PODPORA PRO KAŽDÉHO ŽÁKA!? 

Na ZŠ Troubsko nám záleží 
na  tom, aby se  každé dítě cítilo 
ve  škole dobře, bezpečně a mělo 
možnost naplno rozvinout svůj 
potenciál. Poradenské pracoviště 
je tu pro děti i rodiče, kteří hledají 
podporu, radu nebo pomoc při 
každodenních výzvách, které 
školní život přináší.  

Kdo tvoří náš tým? 
Mgr. Lucie Minař íková – 

výchovná poradkyně 

Mgr. et Mgr. Petra Blažková – 
školní metodik prevence 

Mgr. Michaela Krátká – školní 
speciální pedagog 

Jsme tu pro vás a  vaše děti, 
abychom společně prožili školní 
léta plná radosti, úspěchů a  roz-
voje.

   Mgr. Lucie Minaříková
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ZŠ A MŠ TROUBSKO

ŠKOLNÍ DRUŽINA

Školní rok nenápadným kro-
kem vykročil do druhého pololetí. 
V  naší školní družině proběhlo 
několik akcí pro žáky z  budovy 
Školní i Zámecké. Máme za sebou 
oblíbený sportovní den, podzimní 
dílničky pro děti a  rodiče, jarmar-
kové tvoření, vánoční turnaj 
ve  společenských hrách opět pro 
rodiče a děti. V únoru proběhl rej 
masek – karneval, někteří z  žáků 
se účastnili polytechnické dílničky. 
Všichni žáci, kteří se  účastnili, 
se práce chopili s velkým zápalem, 
zvláště musím pochválit naše 
prvňáčky Marušku a Adri.

V  nejbližších dnech nás čeká 
vyhodnocení literárně-výtvarné 
soutěže v  rámci projektu MAP, 

soutěž v  deskových hrách a  rov-
něž oblíbená výtvarná soutěž, kde 
téměř pokaždé naši žáci zaujmou 
porotu svými pracemi. Letošním 
horkým želízkem bude práce 
děvčat z  keramického kroužku. 
Určitě už se těšíme a držíme pěsti, 
podobně jako naš im repre-
zentantům v deskových hrách.

Pevně doufáme, že do  konce 
školní roku se podaří zorganizovat 
i  odpolední výlet se  ŠD (rodiče 
budou včas informováni mini-
málně prostřednictvím webových 
stránek ZŠ).

Snažíme se, aby se  v  ŠD žáci 
cítili nejen bezpečně, ale naučili 
se  trávit volné chvíle smysluplný-
mi aktivitami, sportovními i umě-

leckými. I  když nejoblíbenější 
aktivitou zůstává hra se spolužáky 
s  využitím rozmanitých stavebnic 
a her. 

Nakonec dovolte poděkování 
za vzornou spolupráci s některými 
rodiči, kteří připravili pro naše 
žáky drobné ceny do karnevalové 
tomboly a  malé občerstvení. 
Děkujeme.

Za kolektiv ŠD 
Mgr. Dana Vlachová 

ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

Po vánočních svátcích jsme 
oslavili svátek Tří králů návštěvou 
kostela. V  témže týdnu byl 
zahájen plavecký kurz v  Aqua-
parku Kohoutovice. 

Hudební a umělecké dovedno-
sti si děti procvičily při vystoupení  
skupiny Dudáci Tryhuci, která 
se věnuje obnově dudácké tradice 
na  j ihozápadním Brněnsku. 
Předvádí a  koncertuje na  dudy, 
gajdy a  tradiční píšťaly, které také 
ručně vyrábí. 

Proběhly temat ické dny; 
Hrajeme si na  mrazíky, během 
kterého si děti nejen povídaly 
o  zimním období, ale také si 
vyzkoušely pomoci cvičení s novi-
nami imitaci bruslení, lyžování, 
sáňkování. Venku si poté užily 
napadeného sněhu při stavění 
sněhuláků a malých iglú a Plyšáci 
v  MŠ, kdy si děti mohly přinést 
oblíbenou plyšovou hračku. 
Společně potom cvičily, hrály si 
a  svoji hračku si při výtvarném 
tvoření také namalovaly. 

Nezapomínáme však ani 
na  rozvoj všech složek osobnosti. 
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Sportujeme, malujeme, zpíváme 
a rytmizujeme, rozvíjíme matema-
tické dovednosti i předčtenářskou 
gramotnost, komunikační schop-
nosti i sluchové vnímání – zkrátka 
připravujeme děti na  budoucí 
vstup do  základní školy. Některé 
d ě t i n a v š t ě v u j í s  r o d i č i 
edukativně-stimulační skupinky. 

Stejně tak jako se  děti připra-
vují na vstup do ZŠ, připravujeme 
se my na  zápis dětí do Mateřské 
školy pro školní rok 2025/2026, 
k terý proběhne 5 .  5 . 2025 
v  kanceláři mateřské školy. Bližší 
informace naleznete v  měsíci 
d u b n u n a  s t r á n k á c h šk o l y 
www.zs-troubsko.cz v  sekci Zápis 
do  MŠ. Na  stránkách školy také 
naleznete v  sekci Dokumenty 
ke  stažení Žádost o  přijetí dítěte 
k předškolnímu vzdělávání.

Rádi bychom vás také pozvali 
na  oslavu Dne matek, která 
se bude konat v úterý 6. 5. 2025 od 
16.00  hod.  v Katolickém domě. 
Můžete se těšit na vystoupení dětí 
z mateřské školy.

Přejeme příjemné jarní dny

za kolektiv MŠ Troubsko       
      Mgr. Kateřina Kamenická 

Letošní jaro nelze nepřipo-
menout dva jubilanty farnosti 
Troubsko. Oba rodáci z  Bosonoh, 
rodní bratři, kněží, s nimiž mnohé 
farníky váže celoživotní osobní 
přátelství. Oba výrazně vtiskli 
farnosti společenskou a  duchovní 
kvalitu farnosti ještě dříve, než 
se stali kněžími, a  je patrná dosud. 
Karel a Vojtěch Cikrlovi. S  oběma 
se znám osobně z let naší přípravy 
ke  kněžství, s  Vojtěchem zvláště 
ze  tří let intenzivní spolupráce 
„pod jednou střechou“ v kněžském 
semináři v  Litoměřicích. Více 
v medailonech, které vznikly díky 
svědectví přátel a  materiálům 
Brněnského biskupství.

ZŠ A MŠ TROUBSKO

FARNOST

OSOBNOSTI FARNOSTI TROUBSKO

František Koutný
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FARNOST

V únoru 2025 se dožil 90. naro-
zenin významný rodák z  troubské 
farnosti P. PhDr. Karel Cikrle

Běh života
Narodil se  v  Bosonohách 

na  Konopiskách. Ze  čtyř bratrů 
zůstali s nejmladším Vojtěchem jen 
sami dva. Po  vyjití obecné školy 
v  Bosonohách chodil na  reálné 
gymnázium v  Brně na Kounicově 
ulici, dva roky do školy v Lískovci. 
Roku 1953 maturoval na gymnáziu 
na  Starém Brně. To už byli jeho 
tatínek a  jeho strýc v  komunistic-
kém vězení. Neměl šanci se dostat 
na  vysokou školu. Byl přijat 
na Janáčkovu akademii múzických 
umění na  obor operní zpěv. 
Po  dvou letech studia přešel 
na  studium hudební vědy na filo-
sofické fakultě dnešní Masarykovy 
univerzity. V  r. 1959 po  obhajobě 
diplomové práce Nejstarší české 
písně, deset dní před promocí, 
dostal zákaz skládat státní zkoušku 
z  dějin hudby a  hudební teorie. 
Z  ideologických důvodů byl 
vyloučen z  fakulty. Půl roku 
pracoval v bosonožské cihelně, dva 
roky konal základní vojenskou 
službu, po  ní pracoval jako 
pomocný dělník v  textilní továrně. 
Na  teologickou fakultu, která 
tehdy byla v  Litoměřicích, byl 
přijat napodruhé v  r. 1966. V  r. 

1968  mu bylo povoleno podat 
závěrečnou práci a udělat státnice, 
na  začátku r. 1970  byl promován 
na  doktora filosofie. Téhož roku 
na  sv. Cyrila a  Metoděje byl 
vysvěcen na kněze.

Kněžská léta prožil v  Břeclavi, 
v Brně u  sv. Tomáše, v Rouchova-
nech a v Dukovanech, v  Jimramo-
vě a  v Krásném a  Dalečíně a  v 
Brně-Komárově, kde zůstal jako 
důchodce-výpomocný duchovní, 
než se  v  téže funkci v  r. 2008 
odstěhoval do Brna-Lesné.

Hudba
Už jako předškolák se pokoušel 

hrát písničky na  tatínkovy housle 
a rád zpíval. Hrál ve dvou kvarte-
tech, zpíval a  hrál na  housle 
v  kostele i  v tanečním orchestru, 
tam i  na  kytaru, a  na  mnoha 
tehdejších „kulturních brigádách“. 
Klavír si koupil až v  dospělosti 
za  vydělané peníze. Na  JAMU 
zvládl základy zpěvu, harmonii 
teoreticky i  prakticky a  další 
hudební a  herecké disciplíny. 
Avšak daleko více než praktický 
hudebník se  angažoval jako kněz 
a muzikolog.

Byl jmenován do komise, která 
připravovala jednotný kancionál. 
Poté zredigoval jeho varhanní 
doprovod. Kancionál vyšel 1973, 
doprovod 1980. Výsledkem dlou-
holeté práce je dnes používaný 
kancionál; vyšel r. 1988, jeho 
doprovod 1992, snadno hratelný 
doprovod 2004. Celkem už vyšlo 
víc než milion jeho výtisků a kolem 
20 tisíc jeho doprovodů.

Od r. 1983 organizoval Instruk-
táže varhaníků, po  sametové 
revoluci přerostly v  r. 1993 
v  založení jednoty Musica sacra. 
Inicioval zřízení (1995) a  vedl 
Středisko pro liturgickou hudbu.

V  nových poměrech bylo 
potřeba vybudovat síť škol pro 
chrámové hudebníky. Inicioval 
založení varhanické školy (1991), 
výuku liturgické hudby na Konzer-
v a t o ř i B r n o ( 1 9 9 0 ) , z ř í z e n í 
K a b i n e t u d u c h o v n í h u d b y 
na  JAMU (1992). Všude učil, také 
na  různých hudebních kurzech, 
měl přednášky, byl oponentem 
prací magisterských, doktorských 
a  docentských (Olomouc, Bratisla-
va). 

Karel Cikrle začíná své promluvy vždy stejným oslovením…
Milé sestry a drazí bratři!
Je to již mnoho let, ale vidím to, jako by to bylo včera. Na  slavnosti Seslání 

ducha svatého jsem ve svatovítské katedrále řídil chorální scholu v bohoslužbě při 
pontifikální mši tehdy ještě biskupa Tomáška a  toto přímým přenosem přenášela 
bavorská televize. Neupoutávaly nás vnější věci – nasvícená katedrála, velká 
paráda, napětí před kamerami. Ale úžasná slavnostní liturgie, která byla od soboty 
secvičená, bez nervozity, proto se  jí člověk mohl poddat. A  ona nás strhovala, 
uchvacovala.

Nejvíc mi utkvěl v paměti začátek: Zvonily všechny svatovítské zvony, uvnitř 
to bylo jen pozadí, jinak vládlo úplné ticho. Po  schodech do  presbytáře začal 
vystupovat průvod s otcem biskupem a my, schola, jsme spustili: Spiritus Dómini 
replévit orbem terárum, allelúia – Duch Páně naplnil celý svět, chvalte Pána. Přes 
všechno to, že jsem musel dávat pozor na zpěváky, mávat rukama, jsem cítil, že 
nás naplnil Duch svatý, že nám dává ten svůj největší dar; dar jednoty, chvály 
a oslavy Boha. Ta jednota nás všech v ohromném svatovítském presbytáři od otce 
biskupa až po  statisty v  kanovnických lavicích a  jednota nás s  lidmi v  plné 
katedrále, ta jednota byla úplně hmatatelná. Cítili jsme, jak tvoříme jedno Kristovo 
tělo. A všichni jsme věděli, že ten, kdo nám dává tu jednotu takto zřetelně prožít, 
nejsou televizní kamery, ale Duch svatý.
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Mons. ThLic. Vojtěch Cikrle – 
emeritní biskup brněnský

13.  diecézní biskup brněnský 
v letech 1990–2022

 Životopis
Vojtěch Cikrle se  narodil  

20.  srpna 1946 v  obci Bosonohy 
(dnes městská část Brna). Protože 
pocháze l z  komunis t i ckým 
režimem pronásledované rodiny 
(jeho otec byl z  politických 
důvodů 11  let vězněn), nemohl 
studovat, vyučil se  slévačem 
a  o d m a t u ro v a l až p o z dě j i 
na  večerní Střední škole pro 
pracující v  Brně. Jako dělník 
pracoval ve Vaňkovce,  ve Zbro-
jovce a  na  stavbě dálnice Praha–
Brno.

V  letech 1969–1971 vykonával 
základní vojenskou službu. V roce 
1971 byl přijat ke  studiu na Cyri-
lometodějskou bohosloveckou 
fakultu do  Litoměřic. Na  kněze 
byl vysvěcen 27.  června 1976 
v brněnské katedrále.

Od roku 1976 do  roku 1982 
působil jako duchovní v  Jaromě-
řicích nad Rokytnou, v  Jihlavě, 
ve  Znojmě, ve  Slavkově u  Brna, 
ve  Velkých Němčicích a  Starovi-
cích.

V  letech 1982–90 vykonával 
funkci prefekta, později rektora 
v Kněžském semináři v Litoměři-
cích. Dne 14.  února 1990  byl 
(po osmnácti letech uprázdněného 
biskupského stolce) papežem 
Janem Pavlem II. jmenován 

v  pořadí 13.  sídelním biskupem 
brněnské diecéze. Biskupské 
svěcení přijal 31.  března 1990 
z rukou olomouckého arcibiskupa 
Františka Vaňáka.

Biskupské svěcení tehdy pře-
nášela z  Petrova státní televize 
a  šlo o  první přímý televizní 
přenos bohoslužby. Do  té doby 
nebylo nic takového myslitelné. 
Biskup Vojtěch Cikrle byl jedním 
z  prvních biskupů jmenovaných 
po  pádu komunismu, nyní je 
nejdéle sloužícím biskupem v ČR.

V  letech 1990 až 2022 vysvětil 
biskup Cikrle celkem 252 kněží, 
z  toho v  roce 2012 čtyřtisícího 
kněze brněnské diecéze od  jejího 
založení. Je hlavním světitelem 
brněnských pomocných biskupů 
Petra Esterky a  Pavla Konzbula 
a  spolusvětitelem dalších sedmi 
biskupů, např. současného vídeň-
ského arcibiskupa Christopha 
kardinála Schönborna nebo 
pražského arcibiskupa Mons. Jana 
Graubnera.

V  roce 2009 přivítal biskup 
Cikrle v  Brně Svatého otce 
Benedikta XVI., prvního papeže, 
který navštívil brněnskou diecézi 
od jejího založení v roce 1777. 

Zahajoval proces svatořečení 
Matky Vo j těchy, Jana Buly 
a  Václavy Drboly a  Matky Rosy 
Vůjtěchové), inicioval první koky 
k  beatifikaci jezuity Martina 
Středy, obránce Brna. 

Po dosažení 75  let věku zaslal 
biskup Vojtěch Cikrle papeži 
Františkovi svůj abdikační dopis. 
Ten jeho rezignaci přijal 26. května 
2022, kdy jmenoval 14. diecézním 
biskupem brněnským Pavla 
Konzbula, dosavadního pomocné-
ho biskupa.

Biskup Vojtěch Cikrle se  stal 
nejdéle působícím brněnským 
diecézním biskupem od  založení 
brněnské diecéze v roce 1777.

Jako emeritní biskup byl 
Vojtěch Cikrle 30.  června 2022 
jmenován biskupským vikářem 
pro duchovní život kněží a  jáhnů 
v  brněnské d iecéz i , j e j im 

k  dispozici při řešení složitých 
osobních situací.

 V  roce 2021 přibyl k  řadě 
uznání a ocenění (např. Záslužný 
kříž ministra obrany ČR) také titul 
„čestný občan města Brna“ 
za  charitativní, pastorační a  du-
chovní přínos městu Brnu a Cena 
Jihomoravského kraje za přispění 
k  věhlasu a  dobrému jménu 
Jihomoravského kraje.

Při České biskupské konferenci 
je členem Komise pro kněžstvo 
a členem Liturgické komise. 

V mládí hrával a zpíval v kape-
le, která doprovázela zábavy 
a plesy. Jako kluk chodil do hou-
s l í , d o d n e s h r a j e výb o r ně 
na  kytaru, a  to i  klasiku. Hraje 
také na  klavír, flétnu, banjo, 
klarinet, okarínu a  v 77  letech 
se naučil hrát na ukulele a kalim-
bu. K  jeho koníčkům patří sport 
(nyní už jen pasivně) a  astrono-
mie. Jeho nejstarší bratr Karel, 
který v  únoru oslavil 90.  naroze-
niny, patří do  trojice nejstarších 
kněží brněnské diecéze.

Stál u  zrodu duchovní služby 
v  armádě České republiky, 
v  letech 1995–2010  byl při ČBK 
předsedou Komise pro duchovní 
službu v armádě. 

Biskupské heslo
Non ego, sed tu, česky "Ne já, 

ale Ty" je zkratkou ozvěny slov 
Panny Marie i  Ježíše Krista, je to 
vyjádření touhy odevzdat svůj 
život do  rukou milujícího Boha 
ve službě druhým.

FARNOST
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Tak jako se na podzim sklízí plody země a lidské práce, tak 
lze očekávat v  podzimním čísle hlasatele zprávu o  plodech 
lidské práce a štědrosti farníků a mnohých sponzorů v podobě 
d o k o n če n é o b n o v y f a s á d y f a r n í h o k o s t e l a . J e j í 
čtvrtá a závěrečná etapa včetně věže je naplánována v  jarních 
a  letních měsících nákladem 1 505 185,95 Kč. Opravu provádí 
firma Rekonstruktiva, která je autorizovaná na  opravy 
památkově chráněných objektů. Také už má za sebou opravy 
kaplí v  Bosonohách, Ostopovicích i  kapli v  Troubsku. 
Na  finančním zajištění opravy vedle vlastních prostředků 
farnost i se  podí le j í 
se  podí le j í ve lkým 
d í l e m M K Č e s k é 
republiky, Jihomorav-
ský kraj a všechny obce 
farnosti. Upřímné díky 
všem.

František Koutný 
farář

Je relativně velká, krásně 
zelená, z  části osázená stromy, 
obehnaná plotem. Je farní, sloužila 
a slouží jak farářům, farníkům, tak 
z  části veřejnosti. Občas po  ní 
pobíhají děti z  družiny. Díky pár 
obětavým lidem je udržovaná. Je 
domovem mnoha obratlých i  bez-
obratlých živočichů.

V minulém roce jsme jí s farníky 
věnovali pozornost ve  svých myš-
lenkách tím, že jsme komunitně 
plánovali její revitalizaci. Komu-
nitně znamená, že plánování bylo 
od  začátku v  rámci farnosti 
veřejné. Snažili jsme si vyjasnit, co 
je v  zahradě hodnotné, jak ji 
využíváme a  co od ní očekáváme. 
Své představy jsme se  snažili 
zasadit do reality, která je omezená 

m ožn o s t í ča s o v é i  fi n a nčn í 
investice do péče o ní. Na základě 
těchto formulovaných závěrů byl 
vypracovaný návrh revitalizace, 
tedy oživení prostoru farní zahra-
dy. Nad ním jsme se  opět sešli 
a měli možnost jej připomínkovat. 
Díky tomu jsme na  konci získali 
dost konkrétní představu na papí-
ře . A  papír snese všechno. 
Plánování zabralo dost času, ale 
předem diskutované změny snad 
mohou předejít jejich nepochopení.

Nyní se máme od čeho odrazit. 
Víme, že nás nutně čekaná oprava 
plotu, výsadba stromů, obnova 
živého plotu, čištění studny, 
oprava a  doplnění laviček, řešení 
kompostu. Abychom oživovali, 
tedy přinesli i  něco nového, rádi 
bychom prostor zahrady rozčlenili 
na  zákoutí oddělená výsadbou 
zeleně, trvalkovými záhony i např. 
výškou lučního porostu. V  pláno-

vání se  myslelo také na  zajištění 
z á z e m í p r o v e n k o v n í a k c e 
v podobě výstavby altánu, přívodu 
elektřiny a pitné vody a možnosti 
využít venkovní toaletu. S  obcí 
se  jedná o  možnosti vybudování 
podélných parkovacích míst v ulici 
Úzká a zanoření kryté autobusové 
zastávky do  současného oplocení 
zahrady.

Prostor by se  měl obohacovat 
postupně. Na  etapy. V  závislosti 
na zapojení dobrovolné pomoci při 
realizaci i  finanční podpory. 
Na  plánování revitalizace jsme 
získali grant od  Nadace Partner-
ství.

Výsledný projekt naleznete 
na  webových stránkách obce 
a  Římskokatolické farnosti Troub-
sko (www.farnost.troubsko.cz).

Tereza Křivánková

CO SE DĚJE NA FARNÍ ZAHRADĚ?

FARNOST

OPRAVA FASÁDY FARNÍHO KOSTELA 
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MYSLIVECKÝ SPOLEK VÝROVKA

První únorovou sobotu se stře-
lická sokolovna proměnila v místo 
plné radosti, hudby a  skvělé 
zábavy. Konal se  zde tradiční 
myslivecký ples, který přilákal 
nejen místní obyvatele , a le 
i  milovníky tance a  myslivecké 
kultury ze širšího okolí.

Tradice mysliveckých plesů 
byla naším mysliveckým spolkem 
obnovena před 35  lety a  od  té 
doby se  těší velké oblibě. Sál byl 
nádherně vyzdoben v  duchu 
mysliveckých tradic – nechyběly 
trofeje, zelené dekorace ani 
lovecké motivy. Hosté přišli 
ve  slavnostních šatech, muži 
oblecích a  dámy v  elegantních 
róbách, samozřejmě nechyběly 
myslivecké uniformy především 
pořadatelů.

O  skvělou atmosféru se posta-
rala oblíbená kapela Hamrla Boys, 
která hrála známé melodie 
a nenechala nikoho dlouho sedět. 
Taneční parket byl plný od  prv-

ních tónů až do  brzkých ranních 
hodin. Zpestřením večera byla 
bohatá tombola s více než stovkou 
různých cen, které pořizujeme 
také s přispěním našich sponzorů. 
Díky patří nejen obcím Troubsko, 
Střelice a Popůvky, ale také lokál-
ním i vzdálenějším firmám – Jaso, 
RebelArt, eM optik, Zábavní park 
Šikland a  další. Před půlnocí 
se  s  nadšením soutěžilo o  hlavní 
výhry, kterými byli dva divočáci, 
laň jelena siky, srna, zaj íci 
a bažanti.

Během večera nechyběla ani 
ochutnávka myslivecké kuchyně, 
ve  které vítězí zvěřinové burgery 
s  trhaným masem, guláš z  divo-
čáka a  svíčková z  vysoké. Zvěři-
nové speciality se  nabízely již 
v  poledním předprodeji v  Troub-
sku. Letos o  ně byl tak velký 
zá jem, že j sme dalš í guláš 
dovařovali odpoledne těsně před 
plesem, abychom předešli hlado-
vějícím tanečníkům. K  dobrému 

jídlu a pití patřila i dobrá nálada, 
která panovala po celý večer. Naši 
trubači svým vystoupením uchvá-
tili přítomné a nastolili slavnostní 
atmosféru hned při oficiálním 
zahájení.

Myslivecký ples ve  střelické 
sokolovně byl opět velkým úspě-
chem a  svojí letošní návštěvností 
(téměř 200 účastníků) potvrdil 
svou pověst jednoho z  nejlepších 
plesů sezóny. Příští rok se  na vás 
budeme zase těšit poslední sobotu 
v  lednu (31. 1. 2026). Uděláme 
všechno pro to, aby naši hosté 
opět odcházeli s úsměvem na tvá-
ři a  společně jsme zase oslavili 
krásu myslivosti , přátelství 
a hudby.

Jitka Berkovcová

MYSLIVECKÝ PLES
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FOLKLORNÍ PLES

V pátek 7. února se sál i hosti-
nec Katolického domu naplnil 
krojovanými Troubšťáky i návštěv-
níky z  bližšího i  vzdálenejšího 
okolí. Konal se  Folklorní ples, 
na  který nám přijeli zahrát nám 
dobře známí muzikanti – do hos-
tince cimbálová muzika Omičan 
a do sálu dechová hudba Střeličá-

ci. Víno nám zajistil místní vinař 
Radek Böhm a  občers tvení 
připravil tým ze  Sokolovny, 
jelikož nový nájemce hostince 
se  na takto větší akci necítil 
připraven. Díky všem výše jmeno-
vaným měl ples téměř rodinnou 
atmosféru. Tombola byla tradičně 
lidová s  hlavní cenou – půlkou 

prasete. V průběhu večera proběhl 
i  křest knihy Troubské kroje, o 
které se můžete více dočíst v 
Dopisech čtenářů. Věříme, že 
se  vám na  plese líbilo, těšíme se 
zase za  rok a  děkujeme všem 
sponzorům a  pomocníkům, kteří 
se zapojili do přípravy plesu!

TJ SOKOL TROUBSKO

ZPRÁVY Z FOTBALOVÉHO KLUBU TJ SOKOL TROUBSKO

Jsme v  polovině rozehraných 
soutěží ročníku 2024–2025. Máme 
přihlášeno pět družstev. Muži 
hra j í 6 .  l igu JmKFS (d ř íve 
1.A  třída) a  mládež se  účastní 
ve  svých kategoriích okresního 
přeboru Brna-venkova.

Muži přezimovali na 9.  místě 
tabulky, kdy ze 13 zápasů vyhráli 
pouze čtyři, dvě utkání skončila 
nerozhodně a  sedm prohráli. 
Vstup do  soutěže byl slušný, 
ovšem za posledních sedm utkání 
získali chlapi jenom dva  body 
za  již zmíněné dvě remízy. Druhá 
polovina podzimu se  tedy hrubě 
nepovedla. Př ípravu začalo 
mužstvo v  půlce ledna a  muži 
sehráli tři přátelská utkání na UT 
v  Bohunicích. Začali prohrou 
3:1  s  Bohunicemi, hrající o  dvě 
soutěže výš, tedy 4.  ligu. Poté 
porazili 3:2 Střelice a 5:0  béčko 
Bosonoh. Kádr se  podařilo přes 
zimu dobře doplnit. Ze  Želešic 
přichází Lukáš Buček a z Bohunic 
Michal Bednář, rodák z  Veselky 
se  zkušenostmi ze  II. ligy z Brna-
Líšně. Po  zraněních se  vrací 
Nicolas Burčík a  Michal Špánek, 
již začali trénovat. Můžeme tedy 
říct, že mužstvo bylo posíleno 
oproti podzimu o  čtyři hráče. 
Do  jarní části hledíme s  nadějí 
i na lepší fotbal, ze kterého by měli 
radost nejen samotní hráči, ale 
i fanoušci.

Dorostenci pod vedením jejich 
dlouholetého trenéra Romana 
Štrofa měli začátek soutěže hodně 
vlažný, ale závěr se  jim povedl. 
I  tak to stačilo pouze na 11. místo 
se ziskem 17 bodů za pět vítězství 
a dvě remízy při sedmi porá-
žkách. Zimní přípravu absolvovali 
kluci v hale ve Střelicích. Na  jarní 
část soutěže se  dorostenci těší 
nejen proto, že v  tomto složení 
hrají naposledy. Sedm z  nich je 
poslední ročník, takže příští sezo-
nu přechází do starší kategorie.

Fotbalový tým starších žáků 
(ročník 2010 a mladší) letos přešel 
z  nižší věkové kategorie, což pro 
chlapce znamenalo řadu změn. 
Museli si zvyknout na dospělácké 
větší hřiště, velké branky, míče 
velikosti pět, jedenáct hráčů v poli 
a  setkání s  urostlými a  zkušeněj-
šími soupeři. Na  podzim zazna-
menali střídavé výsledky, ale to je 
neodradilo. Celou zimu poctivě 
trénovali , aby se  př ipravil i 
na druhou polovinu soutěže. Kluci 
mezi sebe rádi přivítají nové členy, 
takže pokud má někdo zájem si 
zahrát, budeme se  těšit. Trenéři 
Tomáš Trávníček a Martin Koneč-
ný. Více informací na 725 817 348.

Výsledky mladších žáků jsou 
jako na  houpačce, ale věříme, že 
poctivými tréninky pod vedením 
Karla Findeise se  budou kluci 
zlepšovat a  dostaví se  úspěšnější 

výsledky. V  zápasech je vidět 
snaha nedat soupeři vše zadarmo, 
kluci bojují jeden za  druhého 
a  soupeře dokáží přinejmenším 
potrápit. I  v této kategorii bojuje-
me s nedostatkem hráčů a doufá-
me, že se k nám připojí noví hráči.

Mladší přípravka není tabul-
kově hodnocena, ale naši nejmenší 
si nevedli špatně a  z jedenácti 
zápasů měli šest výher a  jednu 
remízu. Tréninky jsou vedeny 
zábavnou formou, chlapci mají 
do  fotbalu opravdový zápal 
a  hlavně chuť se  učit novým 
věcem. Často se  potýkají s  tzv. 
marodkou, málokdy se  kluci 
sejdou na  utkání v  plném počtu. 
Nejen proto pořádáme nábory pro 
malé fotbalisty. Rodiče, přiveďte 
vaše děti, trenéři každou novou 
tvář s radostí uvítají.

Všechny tyto aktivity něco 
stojí, takže poděkování patří 
našim partnerům: Obec Troubsko, 
Střechy Kostelecký, ENBRA, Ing. 
Boris Biely, D-Oil, Autoškola M. 
Haiser, JUDr. Petr Kocián, Ing. 
Petr Hudlík – Allianz pojišťovna, 
Moravia Top Promotions, Vodička, 
a.s., Tomáš Klíma, LAKR elektro, 
Z d e n ěk L a p e š , 2 N Tr a n s – 
d o p r a v n í fi r m a , A d v o k á t n í 
kancelář Pelikán&Schelle.

Jiří Kroupa, sekretář klubu

PODSKALÁK
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PODSKALÁK

PŘIDEJ SE K NÁM A STAŇ SE SOUČÁSTÍ TRADICE!

Chceš zažít něco výjimečného, naučit se  tradiční tance, lidové písně a  obléknout si nádherný kroj? Přidej 
se k nám na zkoušky na Svatodušní slavnosti a staň se součástí nezapomenutelné atmosféry tohoto svátku.

Kde? V sále Katolického domu v Troubsku.
Kdy? Každou středu a pátek v 18.00.
Pro koho? Pro všechny mladé, kteří chtějí zažít radost z 
tradic!

Neboj, nemusíš být taneční profík ani zpěvák, 
všechny základy tě naučíme, stačí nadšení a  dobrá 
nálada! Přijď nebo i  přiveď kamarády, a  společně s 
námi udržuj krásné tradice naší dědiny! Pokud by ses 
chtěl/a na něco zeptat, napiš třeba zprávu na  náš 
facebook fb.com/PodskalakTroubsko.

Nejlepší ale bude, když prostě přijdeš ☺.

Těšíme se na tebe!
       Všichni stárci

Martin Křivánek 
foto Tomáš Svoboda
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ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZ TROUBSKO

Český zahrádkářský svaz 
Troubsko pořádá jednodenní 
zájezd za  památkami v okolí 
Žďárska.

Navštívíme barokní zámek 
ve  Žďáru nad Sázavou se  spous-
tou zajímavostí.

Po dobrém obědě navštívíme 
v obci Svratouch originální muze-
um starých veteránů motocyklů, je 

to soukromá sbírka. Na  závěr 
prohlídka loveckého zámečku 
Karlštejn, nově zrestaurovaný 
letohrádek Kinských.

Zájezd se  koná v  sobotu 
28.  června 2025. Autobus bude 
přistaven u OÚ Troubsko, s odjez-
dem v 8.30 hodin.

Zájemci hlaste se  u  pana 
ing. Procházky na ul. Nár. odboje 

číslo 3 nebo u pana Doležala na ul. 
Školní 54 nebo tel. č. 731 563 994.

Přihlásit se  může kdokoliv, 
není podmínkou členství v  Zá-
kladní organizaci zahrádkářského 
svazu.

Pavel Doležal

Obec úspěšně dokončila roz-
sáhlý projekt přístavby základní 
školy (ZŠ) a  nástavby mateřské 
školy (MŠ). 

Projekt se  skládal ze  dvou 
hlavních částí – přístavby ZŠ, 
která rozšířila školní kapacity 
o nové odborné učebny, a nástav-
by MŠ, která umožnila rozšíření 
zázemí pro předškolní děti. Tento 

projekt je dalším důkazem, že 
se  obec i  nadále zaměřuje 
na modernizaci školství a zlepšení 
životních podmínek pro své oby-
vatele, čímž vytváří lepší prostředí 
pro budoucí generace.

Projekt byl realizován s podpo-
rou Integrovaného regionálního 
operačního programu (IROP), 
který obci umožnil získat význam-
nou finanční částku na  pokrytí 
nákladů. Obci byly přiděleny dvě 
samostatné dotace na  konkrétní 
části projektu. Jedna z  dotací 
částečně pokryla náklady na  pří-
stavbu mateřské školy, druhá byla 
využita na  pořízení vybavení 

do  nově vybudovaných prostor 
základní školy.

Na realizaci obou projektů 
se významně podílela Místní akční 
skupina Bobrava (MAS), která 
obci získala potřebné dotace 
a  poskytla odborné poradenství 
při realizaci. Spolupráce s MAS je 
příkladem efektivního využívání 
dostupných zdrojů a komunitního 
přístupu k  rozvoji naší obce. 
Věříme, že tato infrastrukturní 
opatření jsou klíčová pro zajištění 
bezpečného a  pohodlného přístu-
pu k  našim školám a  zlepšení 
celkové kvality života našich 
občanů.

MAS BOBRAVA

ROZŠÍŘENI ZŠ A MŠ VE SPOLUPRÁCI S MAS BOBRAVA
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ZDENĚK TROŠKA V TROUBSKU

Na podzim 28. listopadu, 
v  předvánočním čase navštívili 
naši obec dva milí umělci, popu-
lární režisér pan Zdeněk Troška 
a  folková zpěvačka paní Simona 
Klímová.

V úsměvném večeru nás bavili 
svými zážitky z natáčení pohádek 
a veseloher. Pořad byl dopro-
vozen hezkými písničkami a  pří-
běhy. Diváci se dobře bavili, 
návštěva byla dobrá – 185  spoko-
jených posluchačů.

Prodávaly se hezké knihy a CD 
nosiče a  následovala autogra-
miáda obou protagonistů. Akci 
pořádala obec Troubsko a  dík 
za to, že se povedla.

Pavel Doležal 
foto Petr Váňa

STALO SE

PĚSTOVÁNÍ BROSKVONÍ V NAŠICH PODMÍNKÁCH 
Kvalitní broskve v dobré zralo-

sti si může vypěstovat zahrádkář 
na  zahrádce, kdy nechá ovoce 
dozrát na stromě do plné konzum-
ní zralosti. Broskvoně jsou náročné 
na  půdní a  klimatické podmínky. 
V  posledních letech zmírněním 
klimatických podmínek se  úspě-
chem dají pěstovat i  v oblasti 
Troubska.

Zvláště nepříznivé jsou náhlé 
poklesy teplot pod bod mrazu 
ve fázi rašení a květu.

Pro úspěšné pěstování je zapo-
třebí dodržet některé zásady:

1. Půdní podmínky
Broskvoně vyžadují hlinité až 

hlinitopísčité půdy. Nejsou vhod-
né půdy jílovité.

Vysazovat na  místa chráněná 
od severu.

2. Vhodné podnože
- lehké půdy – broskvoňový 

semenáč
- těžké půdy – slivoňové 

podnože
- půdy s  vysokým obsahem 

vápna – madloňové podnože.

3. Řez
Broskvoně je zapotřebí každo-

ročně řezat na  jaře na  počátku 
rašení a  v létě provést letní řez. 
Broskvoně jsou náročné na dosta-
tek světla, je zapotřebí udržovat 
kotlovitý tvar koruny.

4. Ochrana před škodlivými 
činiteli

- kadeřavost broskvoní – důle-
žitá ochrana měďnatými přípra-
vky na počátku rašení

- padlí broskvoní – postihuje 
listy a  plody – ošetření sirnatými 
přípravky

- chloroza listů je vyvolána 
vysokým obsahem vápna v půdě.

5. Broskvoně jsou náročné 
na dostatek vláhy a živin v půdě.

Při dodržení těchto základních 
požadavků je možné i  v oblasti 
Troubska vypěstovat kvalitní 
a chutné plody.

Ing. Procházka Vladimír

ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZ TROUBSKO
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2025 V TROUBSKU

Tříkrálová sbírka je bezesporu 
největší dobročinnou akcí, díky 
které může každý z nás prostřed-
nictvím Charity pomáhat těm, 
kteří naši pomoc potřebují nejvíce.

Začátkem ledna se opět vydali 
koledníci do  ulic, aby vinšovali 
štěstí, zdraví a žehnali domovům. 
Dobrosrdeční dárci v  Troubsku 

podpořili činnost Oblastní charity 
Rajhrad částkou 93  530  Kč . 
Celkový výtěžek letošní sbírky 
činí 6  706  664  Kč. Do  sbírky 
se  zapojilo celkem 85 asistentů, 
přibližně 3  224 koledníků a  bylo 
využito 806  sbírkových poklad-
niček.

„Letos Tříkrálová sbírka oslavi-
la své 25. výročí. Velmi si vážíme 
vynikající spolupráce, podpory, 
nadšení a motivace, které se nám 

dostává. Odhodlání pomáhat je 
pro nás povzbuzením a  utvrze-
ním, že naše práce má smysl. 
Velké poděkování patří asisten-
tům, koledníkům, dárcům a všem, 
kteří se do sbírky s chutí zapojují,“ 
říká PR pracovnice Jitka Štefán-
ková.

Záměry pro letošní využití 
výtěžku z  Tříkrálové sbírky jsou 
následující:

Jak se  již stalo tradicí, víkend 
před vánočními svátky patřil 
turnaji ve  stolním tenisu, pořáda-
ném stolními tenisty Troubska 
pod záštitou naší obce. Vzhledem 
k  tomu, že pořádání turnaje 
se  v  posledních letech osvědčilo 
v  prostorách Katolického domu, 
bylo o  místě konání rozhodnuto 
stejně snadno jako o  klasickém 
v á n o čn í m t e r m í n u . V  s á l e 
Katolického domu tak mohly 
probíhat mnohasetové bitvy, a  to 
rovnou u  čtyř hracích stolů. 
K  turnajové pohodě pak přispělo 
i  široké zázemí prostor Kaťáku. 
Organizačním oříškem tohoto 
ročníku bylo zajištění občerstvo-
vací základny, kterou vždy tvořila 
otevřená restaurace. Původní 

nájemce Kaťáku však již svůj 
provoz uzavřel a  ten nový měl 
teprve přijít. Napnuli jsme tedy 
společně síly a  na  ten den jsme 
provizorně otevřeli restauraci 
v  naší režii. Spokojenost soutě-
žících s naším mini „gastrem“ byla 
odměnou za  veškeré amatérské 
úsilí ať již v průběhu turnaje nebo 
i  při posezení po  jeho skončení. 
Tímto všem děkuji za  společné 
úsilí.

Kvalitně obsazený turnaj byl 
rozdělen do  čtyř základních 
hracích skupin, což umožnilo 
odehrát všem zúčastněným řadu 
zápasů a  umožnilo jim případné 
prohry později dohnat úspěš-
ně jšími zápasy. Na  základní 
skupiny pak navázal vyřazovací 

pavouk a  skupina útěchy pro ty, 
kteří se do bojů o pohár pro vítěze 
neprobojovali. O vítězství se utka-
la řada hráčů, kteří jsou na výkon-
nostním žebříčku Jihomoravského 
kraje vysoko, a spousta zápasů tak 
byla velmi napínavá. Vítězství 
z  loňského roku nakonec poho-
dlně obhájil Petr Vališ z  Orelské 
jednoty Silůvky, druhé místo 
vybojoval mladý talent ze  Sokola 
Popůvky Adam Sofronk a  bronz 
bral, stejně jako loni, tradiční 
medailista Roman Tureček z  SK 
Říčany.

Milan Švejda

OHLÉDNUTÍ ZA VÁNOČNÍM TURNAJEM VE STOLNÍM TENISU

STALO SE
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DĚTSKÝ MAŠKARNÍ BÁL

Jak je již tradicí, čtvrtá únorová 
neděle patřila našim nejmenším. 
Maškarní rejdění ovládly krásné 
masky dětí v  doprovodu jejich 
rodičů, které pod taktovkou paní 
Sandry Riedlové a  jejího manžela 
zaplnily parket. Paní Sandra 
Riedlová s manželem naplánovali 
pro děti nabitý program, a  tak 
se  děti po  celou dobu trvání 
maškarního bálu nenudily ani 

chvilinku. Soutěžilo se  o  sto šest. 
Nesoutěžily jen děti, ale i  jejich 
r o d i č e . S o u t ě žn í z á p o l e n í 
vystřídala bohatá tombola. Ani 
tentokrát nechyběl dort, ba co 
více, byly rovnou tři. Losovaly 
se  i  výlety do  Šiklova mlýna 
a  do  Bruno family parku. Spon-
zorům tímto patří velké díky!

Po tombole následovala disko-
téka, která celou vydařenou akci, 

s  hojnou účastí dětí a  rodičů, 
zakončila. Poděkování za  přípra-
vu a  organizaci také patří nejen 
pracovnicím obecního úřadu  
a  kulturní komise, ale i  dobro-
volníkům všeho druhu, díky 
kterým měla tato akce velký 
úspěch.

Markéta Bobčíková 

• Pořízení nových matrací pro pacientská 
lůžka v hospici

• Obnova vybavení pohotovostní místnosti 
pro lékaře v Domě léčby bolesti s hospicem sv. 
Josefa

• Renovace interiérů budovy hospice
• Rekonstrukce podlahy v hospicové kapli
• Obnova vozového parku
• Podpora aktivit dobrovolnického centra 

a dobrovolníků
• Podpora Charitní záchranné sítě
• Finanční pomoc pro ukrajinské uprchlíky
• Fond individuální pomoci

Finančním darem pomáháte kvalitně pečovat 
o  pacienty lůžkového a  mobilního hospice, 
klienty Charitní záchranné sítě, klienty Domova 
se  zvláštním režimem sv. Luisy, Charitní 
pečovatelské služby a  pacienty Domácí 
zdravotní péče

Jitka Štefánková, DiS.
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Byl jednou jeden ples… konal 
se  jednou jeden ples… proběhl 
jednou jeden ples (co vybrat) 
a  bylo to 17. ledna. Všichni hosté 
se  začali scházet kolem 20.00 
hodiny, protože tančit se  začíná 
opravdu včas, a  to ve 20.00 hodin, 
nejpozději v 20.10  hodin, přesně 
tak, jak se  sluší a  patří. Zábava, 
tanec, zpěv a  dobrá nálada 
se  rozproudila hned od  začátku. 
Když se  sejdou bezva lidi, kteří 
se chtějí bavit, tak jde všechno tak 
nějak samo. A  tak to bylo… až 
do skoro rána.

Děkuji všem, kteří jste přišli 
a užili si bezvadně celý večer.

Mohu napsat za Dynamitky, že 
se pokaždé hodně těšíme na všech-
ny hosty, na  tanec, na  naše 
vystoupení, na rozdávání tomboly, 
na  losování vstupenkové ceny 
a na  společné „panáčky“ u baru…
s vámi a  společně spolu. Je super, 
když pak někteří odcházíte s omo-
tanými světýlky kolem hlavy, 
s balónky (i když dlouho to hélium 
nevydrží) a s kytkami domů – a to 
myslím vážně. Vše, co je na stolech 
připravené, je opravdu pro vás. 

Prosím, berte si to, protože letos 
byly trochu stížnosti, že na stolech 
zůstaly kytky a  světýlka (některé 
Dynamitky byly z  toho nervózní). 
Příště berte, ano.

Děkujeme panu Romanu Štrofo-
vi a jeho pomocníkům, že se posta-
rali o zajištění občerstvení na plese. 
Za nás Dynamitky to bylo za 1.

Užijte si všichni bezvadně celý 
rok a uvidíme se zase na plese SK 
Veselka... nebo i jinde.

Dynamitka Helena

PLES SK VESELKA



Troubský hlasatel – březen/duben 2025  27

STALO SE

OBECNÍ PLES

Letošní bohatá plesová sezóna 
opět pronikla i  k nám, a  tak 
se v sále Katolického domu konal 
dne 25.  ledna i  náš obecní ples. 
Soudě dle nálady, která v  sále 
panovala, si dovolím zhodnotit, že 
návštěvníci v  sále svého rozhod-
nutí přijít na  náš ples rozhodně 
nelitovali.

Jako každý rok zajistila hudeb-
ní doprovod skupina Hamrla 
Boys. K  velké spokojenosti všech 
nás hudebně i  vtipným slovem 
doprovázela od  zahájení plesu až 
do  hluboké noci. Tradiční před-
tančení profesionálního tanečního 
páru nechybělo ani letos a byla to 

opravdová pastva pro oči. Ti, kteří 
se  letos plesu nezúčastnili, mohou 
posoudit, jak to profesionálnímu 
t a n e č n í m u p á r u S a m u e l u 
Grossmanovi a Karolíně Riedlové 
slušelo na  níže přiložených foto-
grafiích, avšak jen ti, kteří byli 
na plese s námi, mohli na vlastní 
oči vidět i to, jak byli šikovní a jak 
moc všechny přítomné jejich tanec 
inspiroval. Novinkou pak bylo 
nacvičené vystoupení dětí ze  zá-
kladní školy, které jsem také 
zachytil na  fotografiích. Bylo to 
moc hezké a  milé, dětem patří 
velké díky a pochvala za jejich píli.

Ples pak završ i la bohatá 
půlnoční tombola, podpořená 
našimi štědrými sponzory. Díky 
všem za  podporu a  štědrost! 
Do  třetice patř í velké díky 
Romanu Štrofovi, který při absenci 
nájemce Kaťáku ochotně a perfekt-
ně zajistil chod hospody a  občer-
stvení na plese vůbec.

Doufám, že se v hojném počtu 
uvidíme na  tanečním parketu 
i za rok!

Milan Švejda
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TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI A KOGNITIVNÍCH SCHOPNOSTÍ V TROUBSKU

Udržet si bystrou mysl a men-
tální svěžest je důležité v každém 
věku. V obci Troubsko proto pravi-
delně probíhají setkání zaměřená 
na  procvičování paměti a  posilo-
vání kognitivních schopností. 
Jedná se  o příjemnou a užitečnou 
aktivitu, která nejen podporuje 
duševní kondici, ale také slouží 
jako společenské setkání zejména 
seniorů.

Scházíme se  v nové škole, kde 
na  nás čeká příjemná atmosféra, 
pohodové a pěkné prostředí. Paní 
starostka nezapomíná i  na  milé 
drobné občerstvení pro účastníky. 
Často procvičujeme paměť hravou 
formou, jindy se  zaměřujeme 
na  logické úvahy, prostorovou 
orientaci či schopnost soustředění. 
Důraz je kladen zejména na  pří-
jemný pocit účastníků. Není nikdo 
hodnocen, nejde o  známky či 
zaměřenost na chyby, je jen radost 
z  procvičování a  aktivního zapo-
jení. Lektorka zde není jako kon-
trolor chyb, ale jako parťák, který 
podporuje a motivuje.

Proč to děláme? No přece 
proto, abychom měli mozek v kon-
dici! S  přibývajícími lety se může 
stát, že občas něco zapomeneme – 

třeba kam jsme dali brýle nebo 
proč jsme vlastně přišli do kuchy-
ně. A  právě proto trénujeme 
paměť, pozornost a  schopnost 
soustředění, abychom na  takové 
malé výpadky mohli jen s  úsmě-
vem vzpomínat.

Je moc fajn, že obec Troubsko 
takovou aktivitu pro seniory 
podporuje. Jen je škoda, že ne 
všichni tuto možnost využívají. 
A  já se  ptám, proč a  co můžeme 
udělat, aby i  ti z  vás, kteří ještě 
nepřišli, trénink zaujal? Pokud 
chcete zůstat mentálně svěží a užít 
si příjemné chvíle v dobré společ-
nosti, přijďte mezi nás! Těšíme se!

A co na to účastníci?
Paní Markéta
„Kurz probíhá v  příjemné 

atmosféře. Pro většinu z  nás je 
přínosné vykonávat úkoly pro 
seniorský věk. Oceňuji zajímavé 
praktické zkušenosti od  lektorky 
Moniky k  situacím, které mohou 
nastat v pokročilém věku.“

Paní Zuzana
„Jsou to zábavné a  poučné 

hodiny. Paní lektorka Monika 
do toho dává vše.“

Paní Vlasta
„Kreativní a  zábavná forma 

trénování paměti, výborný nápad. 
Paní lektorka Monika je vstřícná, 
milá a nápaditá.“

Paní Květa
„Příjemná setkání. Lektorka 

Monika je velice příjemná. Úkoly, 
které pro nás připravuje, jsou 
kreativní a  zábavné. Hodně nám 
řeknou o nás, jak na tom jsme.“

Paní Zlatka s Jirkou
„ Děk u j e m e z a  b e z v a d ně 

strávený čas! Raději dříve než 
později. Pak už si to asi nebudeme 
moc pamatovat. Paní lektorka 
Monika nás vždycky rozesmála, 
překvapila skvělými postřehy, 
o  kterých člověk třeba vůbec 
nepřemýšlel nebo si neuvědomil, 
že jsou součástí seniorského 
věku.“

Monika Čermáková 
lektorka
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Jinde tomu ř íkají fašank, 
masopust, šibřinky, ale u  nás 
vostatky.

Zvykoslovná tradice nám káže 
před začátkem postu si řádně 
namastit huby, kořalkou prolít 
hrdlo a  vyzpívat si v  předjarním 
studenému vzduchu hlasivky ales-
poň do  ochraptění. Jaké to štěstí, 
že i v Troubsku se drží tradice, ač 
zuby nehty, ostatkového veselí.

V sobotu chodí masky po dědi-
ně a zvou na úterní (!) zábavu, kde 
je o půlnoci pochována basa. 
Nastává popeleční středa a tedy 
dlouhé období postu – příprav na 
Velikonoce. Žid, medvěd, bába 
s  nůší, cikánka, smrt, kominík, 
nevěsta se  ženichem, strakatý, 

slaměný aj. i  novodobější masky 
tak můžete poslední masopustní 
víkend potkat v ulicích a  v úterý 
v sále Katolického domu. A všich-
ni čekají, co veřejný soud v podo-
bě kněze vyřkne při uložení basy 
ke  čtyřicetidennímu odpočinku. 
Do  veršů 25  let vkládali bratři 
Svěrákovi události, které během 
roku pohnuly dědinou, rýmovali 
vesele a  kvalitně! Vedli smuteční 
procesí, poctivě kropili všechny 
přihlížející záchodovou štětkou, 
zpívali pivní modlitbu a  vůbec 
udržovali celou akci.

Smutně veselé pochovávání 
basy bylo ale letos o něco smut-
nější. Dlouholetí organizátoři této 
tradiční události oznámili, že další 

ročník již nehodlají připravovat. 
Skončí u nás tato tradice? Věříme, 
že ne, a také doufáme, že bratři 
Svěrákovi i spolek K.A.T. Troub-
sko zůstanou jejími aktivními 
podporovateli.

Chtěli bychom jim vyjádřit 
velký dík za to, že v Troubsku 
maškary nezmizely podobně jako 
v mnoha jiných obcích a mohli 
jsme se tak vždy v maskách 
patřičně rozdovádět po obci i na 
zábavě.

Ať žijó tróbské vostatke!

Redakce TH 
Foto: M. Švejda a E. Solaříková

MASOPUSTNÍ PRŮVOD A OSTATKOVÁ ZÁBAVA

STALO SE
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Plánované kulturní akce

5. 4. 2025 Ukliďme Česko, ukliďme Troubsko

8. 4. 2025 Velikonoční workshop – malování kraslic

18.–19. 4. 2025 Velikonoční hrkání

22. 4. 2025 Workshop – Obec přátelská rodině

27. 4. 2025 Setkání seniorů

30. 4. 2025 Pálení čarodějnic

1. 5. 2025 Pouť na Peregrínek

3. 5. 2025 Zájezd do Kroměříže (výstava Floria, zámek)

6. 5. 2025 Besídka ke Dni matek

10. 5. 2025 Dětský den (myslivci)

18. 5. 2025 Varhanní koncert v kostele

23. 5. 2025 Workshop – Obec přátelská rodině

28. 6. 2025 Zájezd zahrádkářů – Žďársko

31. 5. 2025 Předhodová zábava

8. 6. 2025 Svatodušní slavnosti

14. 6. 2025 Dětský den na Veselce

2. 8. 2025 Pololetní noc

16. 8. 2025 Staré hody

29. 8.–1. 9. 2025 Kinematograf bratří Čadíků

7. 9. 2025 Dětský den

SPOLKY - AKCE
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SPOLKY - AKCE
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SPOLKY - AKCE
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SPOLKY - AKCE

INZERCE
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KNIHOVNA

JAK SE LOVÍ PERLY?

ZÁVĚR LETOŠNÍHO ROČNÍKU 
JIŽNÍ MORAVA ČTE

Čtenáři zpravodaje již ví, že 
letošní ročník soutěže Jižní 
Morava čte se nesl v duchu hudby. 
Vrcholem byla literárně-výtvarná 
soutěž na  téma Hudba mého 
srdce. Za  troubskou knihovnu 
do  krajského kola postoupila Ela 
Balabánová, která složila nádher-
nou báseň o hudbě a kapybarách. 
Držíme pěsti, aby si odnesla 
pěkné ocenění i  ze  slavnostního 
vyhlášení vítězů, které proběhne 
v prostorách brněnské hvězdárny 
až po uzávěrce tohoto čísla.

JARNÍ KNIHOVNICKÁ 
PÁTRAČKA

V knihovně se nám zabydlela 
již dvě zvířátka. Před dvěma lety 
se u nás usadil chameleonek. Tak 
moc se  mu u  nás líbí, že si 
dokonce chodí i  číst za  dětmi 
domů. Loni ho přišla navštívit 
červená panda. A  také zůstala. 
I letos se rozhodlo nějaké zvířátko 
zajít za chameleonkem na návště-
vu. Chameleonek mi ale nechce 
prozradit, kdo to je. Jen mi občas 
něco naznačí. Nebo si já povšim-
nu v knihovně něčeho zvláštního. 
Děti, pojďte opět pátrat. Sledujte 
okno knihovny nebo knihovní 
facebook. Přijďte si pro odměnu 
do knihovny nejpozději 3. dubna.

Loví! A  to bleskovou rychlostí. 
Každý týden počet nalovených 
perliček stoupá. Na začátku břez-
na bylo do  soutěže zapojených 
přes 50 dětí. A  ty přečetly dohro-
mady více než 550 knih. Čtenářská 
soutěž , ve  které za  každou 
přečtenou perlorodku získáváte 
perly a  perlióny, neboli knihov-
nické penízky, končí až 30.  5. 
V  červnu proběhne vyhlášení 
nejlepších čtenářů a  také perlový 
trh, na kterém si děti za perlióny 
budou moci něco koupit. Jeden cíl 
této soutěže už byl ale splněn. 
Přivést děti ke knihám.

CO NOVÉHO KE ČTENÍ?
Čtenáře detektivek potěším 

dvěma novinkami od  Helen 
Fieldsové. V  knihách Jako stín 
a  Léčebna se  přeneseme do  Edin-
burghu a  budeme s ledovat 
vyšetřování americké forenzní 
psycholožky Connie Woolwine-
ové. J. K. Rowlingová, alias Robert 
Galbraith, napsala další pokračo-
vání série se  soukromým detekti-

vem Cormoranem Strikem. V díle 
Hladový hrob se  bude věnovat 
náboženské sektě. Zkuste sáhnout 
také po  nejnovější Lise Reganové 
Krvavá spása nebo po  české 
detektivce Vzplanutí od  Jiřího 
Březiny.

Z  četby pro ženy doporuču-
jeme novou Sandru Brownovou, 
Zásah odnikud. Nebude v ní chybět 

autorčin oblíbený Texas, napětí 
i  romantika. Zkuste také autorku 
romantických příběhů Colleen 
Hooverovou a  její knihy Možná 
jednou a  Možná teď. Ženské čte-
nářky by mohla potěšit i novinka 
Jojo Moyesové V  cizích botách, 
v e  k t e r é ro z e h r á v á p ř í běh 
přátelství a  vzájemné podpory 
dvou žen z  Londýna. A  v  nepo-
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DOPISY ČTENÁŘŮ

KNIHOVNA

slední řadě nesmíme zapomenout 
na  novou sérii Anne Jacobsové 
Vesnický krám. Ocitneme se v ní ve 
20.  letech 20.  století na  vesnici 
na úpatí německých hor.

Pokud čtete rádi příběhy ze ži-
vota, zkuste se začíst do biografie 
Adama Dolníka, který přibližuje 
své pracovní zkušenosti coby 
elitní vyjednavač . Milovníci 
historie se mohou začíst do třetího 
dílu Vondruškovy Lucemburské 

epopeje nebo do Brněnských Židovek 
od Nadi Horákové.

Lovce perel potěším novými 
díly ze  série Ema a  kouzelná zoo. 
Ema je malá holčička, která bydlí 
v  záchranné zoo a  umí mluvit 
se  zvířaty. Každý díl je věnovaný 
novému zvířátku a nechybí v něm 
pořádná zápletka a  také napětí. 
Začtěte se  do  příběhů o  pandě, 
sobíkovi, levhartovi, sovičce, 
surikatě nebo vlkovi.

Mladí čtenáři také rádi sáhnou 
po  nejnovějším poseroutkovi, 
Receptu na  katastrofu. Přenesou 
se  s  ním na  rodinnou dovolenou 
a  budou s  potřebnou dávkou 
humoru zkoumat rodinná tajem-
ství.

Přijďte za  námi. Od  nového 
roku máme změnu v  otevírací 
době. Otevřeno máme každý 
čtvrtek od 15 do 19 hodin.

Lenka Krásná

O NOVÉ KNIZE TROUBSKÉ KROJE 

Přijměte pozvání k obyčejnému 
nahlédnutí na přehlídku neobyčej-
ného kulturního dědictví, které 
uchovává naše obec, dříve městys 
Troubsko. 

Nabízíme soubor snímků , 
dokumentující současný stav tra-
dičního lidového oblečení v  naší 
lokalitě. Lidový kroj, střihy a způ-
soby užití jsme převzali od našich 
nedávných předků. Kontinuitu 
místa , k  němuž naše kro je 
po dlouhá léta neoddělitelně patří, 
udržujeme s láskou a věříme, že je 
to vidět.

Naši prezentující na  fotogra-
fiích jsou běžní moderní lidé, 
studující, pracující, mající své 
rodiny. Navíc se  občas sejdou, 
zpívají, tančí, pořizují si kroje 
a uchovávají materiální i nemateri-
ální stopu obce Troubsko. Výjime-
čnou stopu, ostrůvek v  moři 
globalizace.

Kniha představuje slavnostní 
dívčí kroj, kroj stárky a  stárka, 
mládenecký kroj, kroj rozverné 
dívky na  taneční zábavě, ženský 
pracovní kroj, hodový oděv 
sklepníka, selskou nevěstu a  ženi-
cha, družičku nevěsty a  tři veselé 
družby ženicha, důstojné varianty 
kroje vdané ženy, kroj ženatého 
muže; místní svatodušní zvyky a k 

nim příslušné půvabné kroje 
k  tanci královničky a pro účastní-
ky jízdy krále; ze  zaniklých krojů 
pracovní kroj muže, svérázový 
kroj dívky pod vlivem Národo-
pisné výstavky v  Praze 1895 
a ženský zimní kroj.

Tradiční ozdobou a  příslibem 
do  budoucnosti jsou roztomilé 
dětské kroje.

Kroje v Troubsku vynikají mezi 
jinými, jsou původní. Nebylo třeba 
je od  základu rekonstruovat 
z nějakých pozůstatků, jako tomu 
je leckde jinde. 

Velikou výhodou je, že troub-
ské kroje jsou v  soukromém 
držení. Zanedbatelné pokusy 
v minulosti o institucionální vlast-
nictví krojů v  Troubsku dopadly 
tak, jak obvykle dopadá kolektivní 
majetek.

Pořizování krojů se zde v zása-
dě děje místními silami a místními 
prostředky. Nebylo možno vyjme-
novávat všechny tvůrce a  tvůrky-
ně, jejichž rukama kroje během let 
vznikaly. Dnes si sem tam někdo 
nechá nějaký kus ušít jinde, ano, 
ale neděje se to hromadně. Stále 
jsou mezi námi (postaru) sousedé 
s  dosta tkem p í le , invence , 
šikovnosti a obětavosti. Naše kroje 
nejsou uniformní. Zvláště výji-

mečné je, že se  nespoléháme 
na  dotační způsob financování. 
Troubské kroje jsou naše.

Knihu je možné pořídit u Kři-
vánků na adrese Nár. odboje  63, 
a to po domluvě na tel. 731 034 897 
za cenu 540 Kč.

LT 
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PODPORUJEME ORGANIZACE

FEJETON 

JAK NEMLUVIT SPROSTĚ

UČTE SE, POZNÁVEJTE A INSPIRUJTE SE NA UNIVERZITĚ TŘETÍHO VĚKU MU

Chcete zůstat aktivní, objevovat 
nové obzory a  setkávat se  s  inspi-
rativními lidmi? Masarykova 
univerzita, největší brněnská 
univerzita, vám nabízí jedinečnou 
příležitost zapojit se do programu 
Univerzity třetího věku (U3V).

Vyberte si z  pestré nabídky 
kurzů, které rozvíjejí nejen mysl, 
ale i  tělo. Čekají na vás přednášky 
od špičkových odborníků – lékařů, 
vědců, právníků i dalších speciali-
stů, kteří vám otevřou dveře 
do  světa aktuálních poznatků 
a fascinujících oborů.

Kromě samotného vzdělávání 
získáte přístup k  univerzitním 
benefitům, navštívíte moderní 
budovy Masarykovy univerzity 
a  stanete se  součástí akademické 
komunity. A hlavně, navážete nová 
přátelství s  lidmi, kteří sdílí vaše 
nadšení pro poznání!

U3V  MU nabízí pestrou škálu 
dlouhodobých kurzů, které tvoří 
pilíř jejího vzdělávacího programu. 
Pro akademický rok 2025/2026 byl 
připraven všeobecně zaměřený 
kurz, který nabídne komplexní 
pohled na různé vědní obory. Dále 
kurz zaměřený na  dějiny umění 
nebo kurz, který milovníkům 
astronomie odhalí ta jemství 
vesmíru. Historii a  památkové 
péči na  Moravě se  věnuje kurz 
organizovaný ve  spolupráci 
s  Národním památkovým ústa-
vem, zatímco unikátní pohled 
do  světa muzejní práce nabídne 
kurz U3V  a Moravské zemské 
muzeum.

Kromě dlouhodobých kurzů 
nabízíme i pestrou škálu krátkodo-
bých kurzů. V  průběhu roku si 
můžete vybrat z  kurzů zaměře-
ných na  filmovou tvorbu, kyber-
bezpečnost, historii a  literaturu či 

kreativní dílny. Účastnit se můžete 
také pohybových či jazykových 
kurzů . Tím to ale nekonč í , 
pořádáme exkurze, koncerty, 
výjezdy do  Telče i  mimořádné 
přednášky.

V  letošním roce navíc U3V MU 
oslavuje 35  let od  svého vzniku 
a při této příležitosti organizujeme 
množství jedinečných a  netradič-
ních aktivit. Doporučujeme vám 
proto sledovat webové stránky 
www.u3v.muni.cz, kde najdete 
všechny aktuální informace.

Přihlášky ke  studiu na  akade-
mický rok 2025/2026  budeme 
přijímat od 5. května do 27. června 
2025, a  to elektronicky nebo 
osobně v kanceláři U3V MU.

Připojte se  k  nám a  zažijte 
radost z  učení v  každém věku, 
těšíme se na vás!

Kolektiv U3V MU

Náš jazyk je velmi bohatý, ač nemá takovou slovní zásobu jako třeba španělština, vystačíme si s ním více než 
skvěle. Říká se, že slovo je mocnější meče, že dokáže svést miliony k zlému, ale že dokáže také otevřít srdce k lásce. 
Tu záleží na tom proč a jaká slova užíváme.  

Zatloukal jsem hřebíky do prkna a tím prkno spojoval s trámkem. Na konci práce mělo být bednění pro betonový 
základ. Protože bednění, běžně nazývané česky šalunk, je z  valné většiny jednorázové, byl jsem dalek nějakého 
přesného vyměřování, kam hřebík vetknu, a  se  zkušeností profesionála jsem svým kilovým kladivem zatloukal 
šedesátky hřebíky na  čtyři údery. Naťuknout, zarazit napevno, zarazit do  tří čtvrtin a posledním úderem dorazit 
do roviny prkna. Taková rutina. Čtyřicetkrát to vyšlo, ale…
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Přemysl Blažík

Už ten první úder nebyl nejlepší, druhým jsem chtěl hřebík trochu srovnat, třetí úder jsem se na poslední chvíli 
snažil zadržet a bylo to. Hřebík se ohnul, kladivo se vychýlilo z osy pohybu, zavadilo o prkno a zastavilo se na 
hřbetu levé ruky. Nebyla to velká rána, to ne, ale bolelo to. A teď schválně, co si myslíte, že následovalo? Vytažení 
ohnutého hřebíku bylo až poslední v pořadí. První byl nepřetržitý proud nadávek, druhé v pořadí bylo uvědomění, 
že mluvím, jak mluvím. Třetí byl stud za některá slova. Takže i s vytažením nepovedeného hřebíku také na  čtyři 
doby. Naštěstí nikdo kolem mne na zahradě nebyl, i když hulákal jsem tak, že se možná na Veselce nebo ve Střelicích 
někdo ohlédl. U slepic byl druhý den také plný počet vajec, takže se vlastně nic nestalo. Tak proč jsem z toho měl 
takový nedobrý pocit? Vždyť to napětí, způsobené frustrací z vlastní chyby, se  tím hlasově jazykovým projevem 
opravdu, ale opravdu, snížilo!

A protože se mně nelíbí, že používám sprostá slova, rozhodl jsem se, že pro případ, kdy bych potřeboval klít, 
nahradím vulgarity něčím pěkným. Třeba výkřikem: „Štěňátko, štěňátko, růžička!“  Vždyť klení je vlastně takový 
automatismus, jde jen o to, naučit se říkat automaticky něco jiného. 

Jako děti jsme se ve škole používali pomocné slovo „vole“. Ty vole, já vole, on vole. Vzpomínám si, jak nám 
někdo z pedagogů doporučoval, protože si připadal jako na hovězí farmě, že když už tak meleme pantem, mohli 
bychom používat nějaká jiná slova, třeba „auto“, „máslo“ a  tak podobně. Stalo se  středem pobavení, když jeden 
spolužák pokusil se tuto metodu aplikovat a vyjádřil se slovy: „Já jsem, máslo… vole, chtěl, ty auto, ty vole… říct…“

Vědom si této potíže, naznal jsem, že je potřeba míti silnou vůli a alespoň zpočátku ovládat své emoce, abych 
se mohl soustředit na vytěsnění vulgarit ze svého slovníku. Chce to uvědomění, chce to trénink.

Ovšem někdy nás mohou vulgarity pobavit. Haškův hostinský Palivec, například. Hlášky z  různých filmů 
(A prší a prší a prší.). V té vtipnosti ztratí se vulgarita onoho výrazu, změní se  jeho význam. Významy se mění i s 
časem. Kdyby nám někdo řekl, že „Pi*a vyletěla na strom a zazpívala,“ minimálně bychom nechápali, o co řečníkovi 
jde. A  přitom ten výraz znamenal ve  staré češtině sýkorku. „Sýkorka vyletěla na  strom a  zazpívala,“ opravdu 
sprostotou nikoho nepohorší.

Ve  slovenštině, tedy v  jazyce, který má s  naším stejný kořen někdy kolem desátého století, je význam slova 
„sprostý“ malinko jiný. Znamená to hloupý, nerozumný, obyčejný, a přísloví „sprostý má šťastie“ neznamená, že 
když budu nadávat, vyhraji ve Sportce. Ostatně používalo se v  češtině spojení „sprostý lid“ ve  smyslu „prostý“. 
A výraz „vulgární“ znamená v hrubém překladu „obyčejný“ , „lidový“. 

Nějaký čas po těchto úvahách jsem odvážel na kolečkách náklad nastříhaných a nasekaných větví. Objížděl jsem 
celý blok domů z Vyšehradu přes Hraničky až na náš pozemek. Mám takovou vyježděnou cestičku, jenže kdo ví jak, 
v té rutině jsem nedával pozor, kolo sklouzlo, narazil jsem na cihlu lemující záhonek, kolečka se zvrtla, udeřil jsem 
se do kolena a náklad se vysypal do záhonku, a  ještě povalil plotek proti slepicím. Nemohu říci, že jsem v rámci 
snahy o změny ve  svém slovníku dosáhl nějakého velkého úspěchu. Než jsem si uvědomil, co říkám, a nahradil 
slova jinými slovy, byl ze mne zase sprosťák. Soused, zaujatý mým hulákáním, jak jsem poskakoval na  jedné noze, 
jen nechápavě zíral, kterak vykřikuji směrem k  záhonu (tedy poté, co jsem si ulevil sprostými slovy) „koťátko, 
koťátko, KOŤÁTKO!!!“ Možná si myslel, že mne kousl malý tygr. Teď nevím, jestli je lepší být za sprosťáka, nebo 
za blázna. 

Takže až budu zase zatloukat hřebíky a zafouká vítr, který můj hřebík ohne, když pak vyřinou se z mých úst 
slova, která říkat nechci, jedinou nadějí zůstává, že se  dožiji času, kdy ony výrazy nabudou jiného významu. 
A úplně poslední útěchou je, že jsem v podstatě lidový.  

Slova mají velkou moc. Můžeme jimi potěšit, pobavit, ale i ublížit. To, co říkáme, může svět zlepšit, ale i pokazit. 
Tak na sebe buďte hodní, a říkejte si jen hezká slova.

Nejdřív to zvrhlo polívku, 
pak vyrazilo dveře z pantů,
rozšláplo to konývku
a do kolena koplo Frantu.

Z čtverečku je rázem krychle,
srdce pláčem usedá.
Jak běželo kolem rychle,
tak to kouslo souseda.

Údolí změnilo v horu,
co všechno ještě změní se?
Odkoplo pak žebřík dolů
a z oblohy teď šklebí se.

Stává se to zas a znova,
je to věčné prokletí:
Marné zkoušet chytat slova,
když Ti z huby vyletí.

FEJETON 



 38 Troubský hlasatel – březen/duben 2025

PRO SENIORY
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PRO DĚTI

Poslední nápověda do  jarní knihovnické pátračky. Vystřihni si všechny dílky podle přerušované čáry a slož si 
z nich obrázek.
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SERVIS a OPRAVA 

NOTEBOOKŮ  

a POČÍTAČŮ 

Diagnostika ZDARMA! 
Vyzvednutí u Vás. 

Rozumné ceny, 

rychle a spolehlivě, 

25 let praxe. 

Bednář tel.: 
608 880 107


